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بزرگداشتـــی 
به    پاس 4دهـــه 
هنــری فعالیت 

جشـنواره ای با بار بیشـتر و 
کم تر حاشـیه ای 

سـید عبـاس صالحـی وزیـر فرهنگ و ارشـاد 
اسـامی عصر چهارشـنبه بیسـتم دی مـاه در 
جمع مدیران سـی و ششـمین جشـنواره فیلم 
فجر حضور یافـت. او در جمع مدیران و دبیران 
اجرایی سی وششـمین جشـنواره فیلـم فجر، با 
اظهار خرسـندی از اتفاقات جدید در جشـنواره 
گفـت: تشـکر می کنـم از جنـاب مهنـدس 
حیدریـان و دکتـر داروغـه زاده و تمام کسـانی 
کـه در ایـن اتفـاق بسـیار مهـم و قابـل توجه 
برای سـینما و کشـور فعالیت می کنند. به طور 
طبیعـی جشـنواره ها مهم انـد و جشـنواره های 
فجر مهم تر هسـتند. جشـنواره سینمایی فجر 
هـم قله جشـنواره های کشـور ما اسـت یعنی 
اهمیـت آن بـا توجـه بـه ضرایـب و از لحـاظ 
جایگاهـی کـه دارد، افزوده می شـود. به همین 

جهـت افـرادی کـه در دبیرخانه فعالیت می کنند، می دانند کـه اهمیت و تاثیرات  
فجـر، با نـگاه مضاعفـی دیده می شـود.

او در ادامـه افـزود: در کشـور مـا جشـنواره های مختلفـی برگـزار می شـود اما با 
جشـنواره های فجـر، بـه ترکیبی از جشـنواره هایی کـه وزارت فرهنگ و ارشـاد 
اسـامی برگـزار مـی کند، می رسـیم و این به یـک نقطه خاص بدل می شـود. 
از سـویی سـینما به علت ویژگی هایی که داشـته و دارد، بیش از هر هنر دیگری 
در ایـران دیـده می شـود و محـل توجـه و قضاوت قـرار می گیرد کـه همین امر 
باعث سـخت شـدن کار مدیران جشـنواره فیلم فجر می شـود، چرا که فعالیت 
آن هـا، بیـش از هر اتفـاق فرهنگی دیگری در معـرض قضـاوت، داوری و دیده 

شـدن قـرار می گیرد.
وزیـر فرهنـگ و ارشـاد اسـامی بـا اشـاره بـه در معـرض دیـد قـرار گرفتـن 
جشـنواره توسـط مخاطبان و سـینماگران، بیان کرد: در بهمن ماه، چه کسـانی 
که سـینمایی هسـتند و چه کسـانی که سـینمایی نیسـتند، به نوعی در فضای 
سـینما و جشـنواره فیلم فجر قرار می گیرند و تا حدودی کل کشـور درگیر این 
جشـنواره می شـود که این کار مدیران جشنواره را دشـوارتر می سازد،  حساسیت 
را افزایـش می دهـد و  بـه دلیـل دیـده شـدن، فشـار روحـی - روانـی و کاری 

ایجـاد می کند.
او بـا اشـاره بـه تجربیـات دبیرخانه جشـنواره فیلم فجـر طی 36 سـال، تصریح 

سـید عبـاس صالحـی، وزیـر فرهنـگ و ارشـاد اسـامی در نشسـت بـا مدیـران و دبیـران اجرایـی سی وششـمین 
جشـنواره فیلـم فجـر، ایـن رویـداد فرهنگـی -هنـری را قله جشـنواره های ایـران می خوانـد و با تاکیـد بر اینکه 
جشـنواره سـی و ششـم، حرفه ای تر شـدن را کلید زده اسـت، می گوید حق سـینمای ایران اسـت که عنوان یک 

فسـتیوال مهـم و جهانی را پیـدا کند.

جشنواره سی وششم
حرفه ای تر شدن را کلید زده است

وزیر ارشاد در جمع مدیران جشنواره فجر36:
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کـرد: بهره گیـری از تجربیـات باعـث خواهد شـد که سـختی ها کاهـش یابد و 
مسـیر راحت تـر طـی شـود. امسـال گزارش هـای به دسـت ما رسـیده، نشـان 
دهنـده این اسـت که کارهـای قابل توجهی صورت گرفته تا جشـنواره امسـال 
بسـیار پُربارتـر برگزار شـود. با اینکه احتمال داده می شـد با تقلیـل تعداد فیلم ها 
حاشـیه ای از ناحیـه  افـرادی کـه به جشـنواره راه پیـدا نمی کنند، ایجاد شـود اما 

این گونه نشـد.
وزیر ارشـاد اظهار کرد: از اینکه جشـنواره به سـمتی حرکـت می کند که فیلم ها 
قابلیت دیده شـدن بهتری دارند، بسـیار خوب اسـت و اتفاقات مثبت از این قبیل 

کم نیفتاده است.
 تاکید بر برگزاری فستیوالی شیشه ای

صالحـی چنـد نکتـه را به مدیـران و دبیـران جشـنواره فیلم فجر متذکر شـد و 
تاکیـد کـرد: دوره مدیریت با فاصله تمام شـده اسـت. در گذشـته ممکن بود که 
بـا ایـن نوع مدیریـت اعتدال ایجـاد کرد، امـا در حال حاضر فضـای اجتماعی و 
ارتباطـی مـا نوع دیگـری از مدیریـت را ایجاد کرده اسـت. هر چقـدر نزدیک تر 
باشـیم سـوءتفاهم ها کم تر می شـود. اصحاب رسـانه و منتقدان باید این حس 
را داشـته باشـند کـه می تواننـد بـه راحتـی انتقاد کننـد. اینکـه ما بـه اتاق های 
شیشـه ای نزدیک شـویم و فاصله خودمان با مخاطبان را از لحاظ قضاوت های 
مبتنـی بـر حدس و گمـان دور کنیم، کمک می کند به اینکه جشـنواره سـالم تر 

و کم حاشـیه تر برگزار شـود.
وزیر فرهنگ و ارشـاد اسـامی با ارزش گذاری به ابتکار جشـنواره امسال در این 
راسـتا، از جمله برگزاری نشسـت دبیر جشـنواره و نماینده هیات انتخاب با اهالی 
رسـانه پـس از پایان جلسـه انتخـاب فیلم ها یـا اتفاقی که امسـال تحت عنوان 
قرعه کشـی برنامه فیلم های سـینمای رسـانه  صـورت گرفت، گفـت: ابتکاراتی 
کـه به راحتی میسـر می شـود، باید انجام شـود حتـی اگر به نوعی عـادت برای 
سـال های آتـی ایجـاد کنـد. مـا هـر چـه خودمـان را از لایه هـای دیوارگونه به 

لایه های نازک شیشـه ای برسـانیم، سـوءتفاهم ها کم تر می شـود.
او ادامه داد: دسـتورالعمل ها و مقررات، هزینه کرد جشـنواره و شفاف سـازی هایی 
نظیـر همیـن قرعه کشـی برنامه سـینمای رسـانه  کمـک می کند تا سـه ضلع 
اهالی سـینما، مردم و رسـانه به ما اعتماد بیشـتری کنند. این اعتماد، در اتفاقات 
پیـش  رو، یـک سـرمایه اجتماعی برای جشـنواره، سـازمان سـینمایی و وزارت 
فرهنگ و ارشـاد اسـامی محسـوب می شـود، بنابراین به نظر می رسـد در این 
مسـیرهر چـه بتوانیـم بر اتفاقـات خوب بیفزاییـم، بهتر باشـد و امید مـی رود از 

کارهـای خوبی که انجام می شـود، کاسـته نشـود. 
جشنواره فقط »نمایشگاه فیلم« نیست

صالحـی بـه حرفه ای برگزار شـدن جشـنواره تاکید کرد و گفت: باید به سـمتی 
برویـم کـه جشـنواره از حالـت صـرف »نمایشـگاه فیلم« خـارج شـود. باید به 
سـمتی برویـم که جشـنواره فیلم فجر در قالب یک فسـتیوال سـینمایی پیش 
برود تا شـأن جشـنواره حفظ شـود و از بازار نمایش فیلم، فاصله بگیریم و شـأن 

و جایـگاه سـینما را حفظ کنیم.
او در ادامـه افـزود: شـاخصه ها و نکاتـی وجود دارد که ما بر اسـاس آن ها، بتوانیم 
فکرهای بیشـتری برای سـال های آینده داشـته باشـیم و به این بیاندیشـیم که 
چگونه می توان جشـنواره فیلم فجر را به عنوان یک فسـتیوال معتبر منطقه ای 
و جهانـی مطـرح کـرد. بایـد با این نگاه به سـمت جشـنواره فیلـم فجر حرکت 
کنیم. فقط هم قرار نیسـت با نگاه شـورآفرینی و هیجان سـازی و عمومی سازی 
حرکـت کنیـم. ما می خواهیم فجر، به عنوان یک فسـتیوال معتبر سـینمایی در 
منطقـه و بعـد در بعُـد جهانـی مطرح شـود. حـال باید بررسـی کرد کـه چگونه 
می تـوان قـدم به قـدم، بـه این شـاخصه ها افزود. بایـد به گونـه ای حرکت کنیم 

کـه به این دلخوش نباشـیم که هـزاران نفر و 
میلیون هـا نفر به جشـنواره می آینـد و می روند 
و بـه این برسـیم که جشـنواره فجـر، در حوزه 
سـینما تفسیر بخصوصی دارد و ما با آن چیزی 

که باید باشـد و هسـتیم، فاصله  داریم.
صالحـی  ادامـه داد: حق سـینمای ایران اسـت 
کـه یـک فسـتیوال مهـم و جهانـی داشـته 
باشـد. مـا بایـد بـرای گام هایـی کـه سـال 
بعـد طـی می شـود، چشـم اندازی را ترسـیم 
کنیـم. اگر بحث حضـور در بازارهـای جهانی، 
مشـارکت بین المللـی، ارتباط فعال دیپلماسـی 
فرهنگـی از طریق سـینما مطرح اسـت، یکی 
از موضوعـات این اسـت که به برگـزاری یک 
فسـتیوال حرفـه ای نزدیـک شـویم و اگر یک 
فسـتیوال خوب را داشـته باشیم، می توانیم این 

چشـم انداز بین المللـی را برقـرار کنیـم.
تاکید بر تعامل با رسانه ها

وزیـر فرهنـگ و ارشـاد اسـامی بـا اشـاره به 
تعامـل خوب بـا رسـانه ها، اذعان کـرد: تعامل 
و ارتبـاط خوب با رسـانه ها بخشـی از برگزاری 
فسـتیوال و جشنواره هاسـت. یعنی هنر ارتباط 
بـا رسـانه ها را بایـد داشـته باشـیم و بـه نظـر 
می رسـد هـر مقـدار ظرفیـت خودمـان را در 
تعامـل خوب با رسـانه ها و منتقدان سـینمایی 
بـالا ببریـم، بـا جشـنواره قوی تـری همـراه 
خواهیـم بـود. البتـه منظـور از تعامل، بـه طور 
کامـل، تعریـف و تمجید از برنامه ها نیسـت یا 
اینکه بخواهیـم منتقدی را سـاکت کنیم. باید 
ایـن رابطـه را کامل کنیم تا ایـن رابطه، چرخه 

پنجم ایـن حرکت باشـد.
صالحـی بـا اشـاره به اهمیـت روابـط عمومی 
و دبیرخانـه جشـنواره فیلـم فجـر گفـت: کل 
سیسـتم  جشـنواره بایـد بـه گونـه ای در کنـار 
هـم قـرار گیرد کـه تعامل حداکثـری مثبت با 
رسـانه ها را داشـته باشـیم و آنان را با این اتفاق 
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بـزرگ فرهنگـی - هنـری کـه تقریبا مشـابه 
نـدارد، همـراه کنیم. رسـانه ها بایـد حس کنند 
ضلـع مهم این جشـنواره هسـتند. فکـر نکنند 
بیرون گود هسـتند و به همیـن دلیل، بخواهند 
صرفـا از جشـنواره مچ گیری کننـد. واقعا به این 
قضیـه واقف باشـند کـه در متن هسـتند و این 

موضـوع را بـا تمـام وجود حـس کنند.
او همچنیـن ادامـه داد: رویکـرد مـا بایـد بـه 
گونـه ای باشـد کـه فعـالان رسـانه را بـا ایـن 
جشـنواره همراه کنیم تـا بـا آن همذات پنداری 
کننـد و مـا را در برگـزاری جشـنواره همراهـی 
کننـد. رسـانه ها نباید حـس کنند کـه خبرها را 
باید غیررسـمی دنبال کنند. رسانه باید احساس 
صداقـت و امنیت کنـد. زمانی که حـس اعتماد 
رسـانه برانگیختـه شـود، گرایـش عمومـی را 
نسـبت به جشـنواره برمی انگیـزد و رسـانه را با 

جشـنواره همـدل می کند.
 نباید زمینی خالی بماند

او بـه اتفاقـات پیرامون جشـنواره فیلـم فجر در 
سـال گذشـته اشـاره کـرد و گفـت: فضایی که 
پارسـال در ثبت نام ایجاد شـد، خوب نبود و این 
حـس بـه وجـود آمد کـه بـرای جشـنواره ای با 
ایـن سـابقه، بعـد از 35 سـال اختال بـه وجود 
آمـده و حاشـیه درسـت شـده اسـت. گاهـی 
اوقات مسـائل کوچک، مشـکات بزرگ ایجاد 
می کنـد. باید مسـائل کوچکی که هزینـه ندارد 
امـا  تدبیر و مدیـری می خواهـد را رعایت کرد. 
بایـد موضوعاتی که از سـال های قبل داشـتیم 
و بـه نظـر کوچـک می رسـید، یـک بـار دیگر 
بررسـی شـود تـا مشـکل بـزرگ ایجاد نشـود. 
صالحـی بـا اشـاره بـه اطاع رسـانی دقیـق، 
بیـان کـرد: اطاع رسـانی سیسـتم بایـد دقیق 
و پیوسـته باشـد، اگر ما در بحث اطاع رسـانی 
زمیـن را خالـی بگذاریـم ایـن خالـی بـودن بـا 
سـوءتفاهم و شُـبهه پُر می شـود. مطمئنا زمین 
خالـی، خالـی نمی مانـد. اگـر مـا پُـر نکنیـم، 
دیگـران پُـر می کننـد و دیگـر نمی تـوان آن 
موضوعـات ایجاد شـده را پاک کرد. آن کسـی 
کـه گل اول را بزنـد، بـُرد با اوسـت یـا  از لحاظ 

روانی زمینـه بـردن را دارد.
او ادامه داد: پیوسـته و به طور مسـتمر باید تولید 
خبر و پیش خبر داشـته باشیم و اجازه ندهیم که 
دیگـران با گمانه زنی فضـا را پُر کنند. با توپخانه 
پُـر از خبـر و اطـاع جلـو برویـم تـا همه حس 
کننـد کـه مجموعـه حرکـت می کنـد و جایی 
بـرای گمانه زنـی باقـی نمی مانـد. ایـن کمـک 
می کنـد تا فضـای روشـن تری را دنبـال کنیم.

تجربه بهتر فیلم فجر در استان ها
وزیـر فرهنـگ و ارشـاد به برگزاری جشـنواره در اسـتان ها اشـاره کـرد و گفت: 
اتفـاق بسـیارخوب، همـراه شـدن جشـنواره فیلم فجر با استان هاسـت. انشـالله 
سی وششـمین جشـنواره فیلم فجـر در اسـتان ها با شـکوه تر از همیشـه برگزار 
شـود. برنامه ریزی هـای صـورت گرفته برای رسـیدن به این هدف، چشـم انداز 
خوبـی ایجـاد می کند. مدیران کل اسـتان ها بـه من خبر دادند که روش امسـال  
آنـان را خوشـحال کرده اسـت. روشـی مبتنی بـر اعتماد به مدیران کل اسـتانی 
و ایـن کـه نگاهی که مـا از مرکز داریـم، نخواهیم آمرانه و پدرخوانـده وار عرضه 
کنیم. آنان با جشـنواره همراه شـده اند و این نوع نگاه اعمال شـده در جشـنواره 
را مثبـت تلقـی کرده انـد که همین  باعث شـده تا به مسـئله جدی تر نگاه کنند.

او افـزود: امسـال جشـنواره فیلـم فجـر با تمـام اتفاقـات پیش آمده در اسـتان ها 
می  تواند شـرایط بهتر برگزاری جشـنواره در اسـتان ها را به همراه داشـته باشـد. 

ایـن رخـداد بـه ملی شـدن جشـنواره فیلم فجر بسـیار کمـک می کند.
وزیـر ارشـاد بـا اشـاره بـه لزوم تغییـر ذهنیـت غالب بر فعـالان اسـتانی، گفت: 
ذهنیتی که کمابیش هسـت را باید تغییر داد. ذهنیتی که بر اسـاس آن، فعالان 
اسـتان ها ایـن حـس را دارند که تمـام مزیت ها، حتـی در حـوزه فرهنگ و هنر 
و نه صرفا در مسـائل اقتصادی، برای اسـتان تهران اسـت و تهرانی بودن برای 
خـودش مزیت ایجاد می کند. متاسـفانه این فضا و پراکندگی وجـود دارد و اینکه 
اسـتان ها، مخصوصا اسـتان هایی که کمتر این اتفاقات برای آن ها تجربه شـده 
اسـت، نسـبت بهتری با حوزه فرهنگ و هنر و سـینما پیدا کنند، اثرگذار اسـت. 
عـاوه بر این شـرایط را بهتـر و موضوعات مربوط به حـوزه امنیت ملی و حس 
آرامـش عمومی را بیشـتر می کنـد. در کل ما بایـد تاش کنیم ایـن اتفاقات در 

اسـتان ها بهتر از گذشـته رخ دهد.
او افـزود: جشـنواره فیلـم فجـر در ایـران، جشـنواره محـل توجه مردم اسـت و 
بخش هـای زیـادی از مـردم بـه آن متصـل می شـوند. وقتی مـا میلیون ها نفر 
را بـه مهمانـی دعـوت کنیـم، به طبع آن هـا انتظـار میزبانانی خوب و مناسـبی 
را خواهنـد داشـت . پـس نظم، خدمت رسـانی، حرمت و احترام و سـایر مسـائل 
بایـد رعایت شـود. بـه نوعی مـردم باید حس کنند کـه به آن هـا حرمت گذاری 

شـده است.
 سینماگران، صاحب خانه وادی فجر

صالحـی بـا اشـاره بـه لـزوم تعامل بـا صنوف سـینما گفت: آقـای حیدریـا ن و 
ترکیب همکاران ایشـان از دیرباز با صنوف سـینما ارتباط داشتند و تعامل خوبی 
دارنـد. ایـن رویدادهـا  حـق اهالی سینماسـت زیـرا آن ها صاحب خانه هسـتند. 
تعامـل فعـال بـا صنوف سـینما و موثـران آنـان در کل سـال به خصـوص این 
دو ماه جشـنواره بسـیار مهم اسـت. اهالی سـینما با تمام سـایق، باید احساس 
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کنند که وزارت فرهنگ و ارشـاد اسـامی، سـازمان سینمایی و جشنواره با نگاه 
همدلانـه با آنـان تعامـل دارد و ارتباط برقـرار می کند.

او افـزود: فضـای اجتماعـی و ارتباطـی مـا مدلـی از مدیریـت ایجـاد کـرده که 
بـه عنـوان مدیریـت از راه ارتبـاط نزدیـک اسـت. هـر قـدر نزدیک تـر شـویم، 
سـوءتفاهم ها کم تر می شـود. هر قدر دورتر باشـیم برخی سـوءتفاهم ها بیشـتر 
کاسـته می شـود. اصحاب سـینما باید این احساس را داشـته باشند که می توانند 

در زمینه هـای مختلـف پیشـنهاد و انتقاداتی بدهند.
صالحی گفت: با توجه به اینکه جشـنواره، کلمه فجر و انقاب را دارد و امسـال 
هـم چهلمیـن سـالگرد انقـاب اسـت باید ایـن حس منتقل شـود که نسـبت 
جشـنواره فجر با انقاب، نسـبت روشـنی اسـت. زمانی که ما از نسـبت روشـن 
صحبـت می کنیـم، منظورمان بـه عنـوان کاری پروپاگانـدا نیسـت! در واقع به 
گونـه ای اسـت کـه در روح ظهور و بروز داشـته باشـد و احسـاس شـود که این 
جشـنواره انقـاب اسـت. وقتـی مـا از انقاب حـرف می زنیـم با همه اجـزاء آن 
نظیـر انسـانی بـودن، دینی بـودن و ... کـه دارد، باید همراه باشـد. طبعا امسـال 
جشـنواره فیلـم فجـر، هـم در حوزه تبلیغـات و هم حوزه شـعائری کـه دارد می 
توانـد در حـوزه باطنـی هـم خوب حرکـت کنـد.  در این بیـن راه انـدازی دوباره 

بخـش تجلـی اراده ملی نیز اتفاق بسـیار خوبـی بود.
وزیـر فرهنـگ و ارشـاد اسـامی ادامه داد: بایـد به این نکته که چـه باید کرد تا 
به جوهره انقاب اسـامی یعنی انسـانیت، اخاق مداری، فضائل اخاقی توجه 
بیشـتری کرد، توجه بسـیاری داشته باشیم. جشـنواره فجر انقاب، باید فرصتی 
باشـد تـا جامعـه ایرانی، انسـانی تر، اخاقی تر و معنوی تر بیاندیشـد و عمل کند. 
ایـن فرصـت چند میلیونی و فضـای اجتماعی که ایجاد می کنـد، باید مقدمه ای 
بـرای زندگـی اخاقی، انسـانی و معنوی بهتر باشـد. آنجایی کـه می تواند وجه 
تمایز و وجه امتیاز ما باشـد و با همین نگاه هم انقاب اسـامی و بعد جشـنواره 
شـکل گرفته اسـت. باید بتوان در این فضا تا جایی که میسـر اسـت، کاری کرد 

کـه جلوه های آن افزایـش پیدا کند.
در انتظار یک جشنواره خوب

در ابتـدای ایـن نشسـت، محمدمهدی حیدریـان با مدیران جشـنواره فیلم فجر 
بـه برگزاری جشـنواره بـه صورت منسـجم و طبق برنامه های پیش بینی شـده 
تاکیـد کـرد و گفت: تا کنـون کارها طبق برنامه و با کم ترین مشـکل پیش رفته 

است.
معـاون وزیـر ارشـاد گفـت: دکتـر داروغـه زاده تجربـه برگـزاری و همـکاری با 
جشـنواره های مختلـف را چـه به عنوان قائم مقام، چه مدیر و دبیر داشـته اسـت 

که همین امر سـبب شده تا سـازوکار جشنواره 
بـه خوبی به اجرا گذاشـته شـود.

رییس سـازمان سـینمایی ادامه داد: با توجه به 
اینکـه روحیـه  خود دبیر جشـنواره هـم، پرهیز 
و دوری از تجمـات اسـت، این مسـئله منجر 
به دسـتاوردی خوب در جشـنواره امسـال شده 
اسـت و امیدواریـم امسـال بـا توجـه بـه ژانـر 
متنـوع فیلم هـا و سـطح کیفی شـان، شـاهد 

جشـنواره خوبی باشیم.
در ایـن نشسـت، مدیـران بخش های مختلف 
سـی و ششـمین جشـنواره فیلـم فجـر نیز به 
انجام شـده  فعالیت هـای  از  گزارشـی  ارائـه 
پرداختند. این نشسـت عصر روز چهارشنبه 20 
دی مـاه، بـا حضـور وزیر ارشـاد، محمدمهدی 
سـازمان  رئیـس  و  وزیـر  معـاون  حیدریـان 
عالـی  مشـاور  رضـاداد  علیرضـا  سـینمایی، 
رئیـس سـازمان سـینمایی و عضـو شـورای 
سیاسـت گذاری جشـنواره، ابراهیـم داروغه زاده 
دبیـر سـی و ششـمین جشـنواره فیلـم فجـر، 
مهدی یزدانی مدیرعامل موسسـه رسانه های 
تصویـری، مهـرداد آگاهـی مدیـر کل روابـط 
عمومـی وزارت فرهنـگ و ارشـاد اسـامی و 
محمـد مهدي احمدي مدیر کل حـوزه وزارتی 
و مدیـران بخش های مختلف جشـنواره سـی 
و ششـم، عـزت الله علیـزاده معـاون اجرایـی، 
مسـعود احمدیان مدیـر برنامه ریزی، سـیمون 
سـیمونیان مدیـر دبیرخانـه، محمدرضا فرجی 
مدیـر امـور سـینماها، مهـدی قربان پـور مدیر 
بخـش تجلـی اراده ملـی، مهـدی میرباقـری 
مدیـر هنـری و مسـعود نجفـی مدیـر روابـط 
عمومـی برگـزار شـد و مدیـران بخش هـای 
درخصـوص  گزارشـاتی  ارائـه  بـه  مختلـف، 

عملکـرد خـود پرداختند.
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جشـنواره فیلـم فجـر حـالا بیشـتر از سـه  دهه اسـت 
کـه زمسـتان های اهالـی ایـن حـوزه را شـکل دیگـری 
کـه  دلخوری هـا  و  شـکایات  از  اسـت.  بخشـیده 
بگذریم، جشـنواره دورهمی و جشـنی اسـت که همه 
دور  را  سـینما  بـه  عاقه منـدان  و  دسـت اندرکاران 
یکدیگـر جمـع می کند. اما هرسـال بعد از حاشـیه های 
از  عبـور  و  جشـنواره  در  حاضـر  فیلم هـای  انتخـاب 
مسـائل پیرامـون اعضـای هیـات انتخـاب، مهم تریـن 
بـوده اسـت.  بـه جـدول ایـن رویـداد  بحـث مربـوط 
بودنـد کارگردانانی که سـال های قبـل، از زمان اکران 
داشـته  شـکایت  رسـانه ها  سـینمای  در  خـود  فیلـم 
باشـند،تا جایـی کـه حتـی بعضی هـا می گفتنـد برخـی 
بـا هماهنگی هـای دوسـتانه توانسـته اند سـانس های 

خـوب را بـرای خودشـان بگیرنـد! 

حـالا امسـال برگزارکننده هـا بـه فکـر اجرایـی کـردن 
افتادنـد،  فیلم هـا  سـانس بندی  بـرای  تـازه ای  ایـده 
ایـده ای کـه شـاید کپـی بـود، امـا همه جـا خـوب جواب 
داده بـود و بـه نظر می رسـید امتحـان کردنش ضرری 

نداشـته باشـد؛ ایـده قرعه کشـی! 
ایـده ای کـه اجرایـی کـردن آن کار سـختی نبـود تـا 
نماینـده رسـانه ها و فیلم هـای حاضـر در جشـنواره 
دور هـم جمـع شـوند و قرعه کشـی کننـد، کافـی بـود 
یکـی از عنصرهـای فوتبالـی هم کنار آن ها قـرار گیرد 
تـا همه چیـز کامل شـود. محمدحسـین میثاقـی همین 
عنصـر ورزشـی-فوتبالی بـود که اتفاقا هـم فیلم بین 
اسـت و هـم بـرای قرعه کشـی خیلـی مناسـب! اصـا 
خـودش هـم می گویـد کـه »وقتـی اسـم قرعه کشـی 

می آیـد، همـه یـاد مـن می افتنـد!«

حل جدول سینمای رسانه 
توسط رسانه ای ها

جشنواره فیلم فجر برای نخستین بار تجربه کرد

شراره داودی 
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حق کشی نمی شود!
آییـن قرعه کشـی برنامـه نمایـش فیلم هـای سی و ششـمین 
جشـنواره فیلـم فجـر صبح روز چهارشـنبه، بیسـتم مـاه جاری 
در پردیـس سـینمایی ملت برگزار شـد و محمدحسـین میثاقی 
کـه اجـرای مراسـم را بـر عهـده داشـت، هـم از فوتبـال و 
قرعه کشـی های فوتبالی می گفت و هم از سـینما و فیلمسـازی 
و حضـورش در چنیـن مراسـمی. میثاقـی در صحبت های خود 
از حق کشـی بـرای سـانس بندی فیلم هـا هـم صحبت کـرد و 
گفـت: هیـچ راهـی نیسـت که حق کشـی اتفـاق بیفتـد، چون 
یـک تُنـگ بـرای فیلم هـا و یـک تُنگ بـرای سـانس ها وجود 
دارد و هـرکاری کنیم هیچ حق کشـی نسـبت بـه فیلم ها اتفاق 

نمی افتـد. 
میثاقـی کـه از اجرای یک قرعه کشـی فوتبالی در سـینما برای 
نخسـتین بـار ابـراز خوشـحالی می کـرد، افـزود: در ایـن آیین، 
یـک نماینده از رسـانه و یـک نماینده از فیلم برای قرعه کشـی 
فیلم هـا روی صحنـه حضـور پیدا می کننـد. نماینده رسـانه نام 
فیلـم را از تُنـگ خـارج می کنـد و نماینـده فیلـم سـانس فیلم 

درآمـده را انتخـاب خواهـد کرد.
همچنیـن در ابتـدای ایـن مراسـم از علیرضا تلیانی و جمشـید 
الونـدی، دبیـر یکی از سـرویس های خبری خبرگزاری ایسـنا و 
مدیـر فیلمبرداری سـینما که طی روزهای گذشـته درگذشـتند، 

یاد شـد. 

امیدواریـم ســـال سـینمایی خوبـی 
داشـته باشـیم

ابراهیـم داروغـه زاده، دبیر این دوره از جشـنواره هم روی صحنه 
رفـت و گفـت:  ایـن اولیـن بـار اسـت کـه نمایـش فیلم هـا به 
صورت قرعه کشـی مشـخص می شـود، امریکه بـرای اجحاف 

نشـدن در حـق فیلم هـا صـورت می گیرد.
او همچنین همه 44 فیلمی که برای شـرکت در جشـنواره فرم 
پر کرده بودند را شایسـته حضور در جشنواره دانسـت و ادامه داد: 
بـه هر حال سـلیقه و نظر هیـات انتخاب در انتخـاب فیلم های 
بخش مسـابقه تأثیر داشـته و امیدوارم فیلم هایی که نبودند، در 
دیگر جشـنواره های داخلـی و خارجی دیده شـوند و این آرزویی 

اسـت که برای همه فیلم هـا دارم. 
دبیر جشـنواره همچنین تاکید کرد که صاحبان آثار باید نسـخه 
نهایـی همـه فیلم هـا را طبـق آیین نامه بـه دبیرخانه جشـنواره 
ارسـال کنند، در غیر این صورت فیلم هـای رزرو جایگزین آن ها 

شد. خواهد 

گبرلو، مجری نشست های جشنواره فیلم
در آییـن قرعه کشـی برنامـه فیلم هـای سی و ششـمین دوره 
جشـنواره فیلـم فجـر اعـام شـد کـه »محمـود گبرلـو« 
مجـری نشسـت های نقـد و بررسـی ایـن دوره از جشـنواره 

خواهد بــود. 

کدام فیلم، کدام سانس؟ 
 در ابتـدای برنامـه رضا اسـتادی از خبرنگارهای قدیمی رسـانه 
بـرای برداشـتن اولین قرعه روی صحنه رفـت. او نام فیلم »بانو 
قـدس ایـران« به کارگردانی مصطفـی رزاق کریمـی را از گوی 
بیـرون آورد. مصطفـی رزاق کریمی و غامرضا موسـوی برای 
تعییـن سـانس فیلـم روی صحنـه آمدنـد. این فیلم بر اسـاس 
قرعه یکشـنبه 15بهمن ماه در سـاعت 17 به نمایش درخواهد 

آمد.
غامرضـا موسـوی هـم اظهـار کـرد: همیشـه بـرای تعییـن 
سـانس ها گایـه و بهانـه وجود داشـت که با ایـن راهکار بهانه  
دیگـری وجـود نخواهـد داشـت. فکـر می کنـم برگـزاری این 
برنامـه خیلی هم خوب اسـت، چون به هر حال جشـنواره فیلم 

فجر هم شـوی سـالانه ماسـت. 
 فیلـم »زنانـی بـا گوشـواره های باروتـی« بـه کارگردانـی رضا 
فرهمنـد توسـط مینـا اکبـری، خبرنگار و نویسـنده سـینمایی 

مجـرب بـه عنـوان دومیـن فیلـم انتخاب شـد.
این فیلم شـنبه 21 بهمن ساعت 17 در سینمای رسانه نمایش 

داده خواهد شد.
در ادامـه مراسـم سـیروس الوند برای برداشـتن سـومین قرعه 
روی صحنه دعوت شـد. این کارگردان پیشکسـوت گفت: پس 
از گذرانـدن روزهـای تلـخ، شـیرینی امـروز مبارک همه باشـد. 
جشـنواره امسـال با امروز شـروع شـد. الوند در ادامه به شـوخی 
گفـت از آنجـا که همیشـه گایه منـد وجـود دارد، فکر می کنم 

جوایـز را هم بـا قرعه بدهیم، بد نباشـد!
الونـد فیلـم »جـاده قدیم« بـه کارگردانـی منیژه حکمـت را از 

گـوی خـارج کرد.
منیـژه حکمـت کارگردان فیلـم ضمن تشـکر از اعضای هیات 
انتخـاب، بیـان کـرد: اولین بار اسـت که در جشـنواره شـرکت 
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می کنـم و سـازو کار آن را بلد نیسـتم. 
او ابـراز امیـدواری کـرد قرعه خوبـی برای فیلـم اش بیافتد. این 
فیلـم بر اسـاس قرعـه، جمعه 12 بهمن ماه سـاعت 17 نمایش 

داده خواهد شـد.
»اتـاق تاریـک« بـه کارگردانـی روح الله حجـازی بـه  عنـوان 
چهارمیـن فیلم توسـط فرانـک آرتـا روزنامه نگار روزنامه شـرق 

انتخاب شـد.
روح الله حجـازی گفـت: ایـن پنجمین فیلم من بعد از 10 سـال 
اسـت و امیدوارم امسـال جشـنواره خوبی داشـته باشیم. پیش از 
ایـن »مـرگ ماهـی« و »زندگی مشـترک« هـر دو روز اول 10 
صبح در جشـنواره اکران شـد و به من گفتند فیلم های پربیینده 
را ایـن سـاعت نمایش می دهیم. امیـدوارم این بـار اتفاق خوبی 

برای فیلـم من بیافتد.
این فیلم بر اسـاس قرعه، چهارشـنبه 18 بهمن ماه سـاعت 20 

به نمایـش در می آید.
بابـک برزویه عکاس پیشکسـوت حوزه سـینما ششـمین فیلم 
را از قرعـه بیـرون آورد. او بـا اشـاره بـه کم کاری  خود در سـینما 
گفـت: خوشـحالم که بـار دیگـر در جشـنواره حضـور دارم و در 
جمـع اهالـی مطبوعـات هسـتم. بـه عکاسـان و اهالی رسـانه 

خسـته نباشـید می گویم.
در ایـن بخـش »کار کثیـف« به کارگردانی خسـرو معصومی با 
قرعه برزویه انتخاب شـد. این فیلم روز چهارشـنبه 21 بهمن ماه 

سـاعت 14 به نمایـش درخواهد آمد.
در ادامه مراسـم فریدون جیرانـی از کارگردان ها و روزنامه نگاران 
پیشکسـوت برای انتخاب فیلـم بعدی روی صحنه حاضر شـد 
و »هایایـت« بـه کارگردانـی اصغـر نعیمـی را از قرعـه بیرون 
آورد. ایـن فیلم پنجشـنبه 19 بهمن ماه سـاعت 17 نمایش داده 

خواهد شـد.

مهیـار جوادی فـر از خبرنگاران باسـابقه سـینما، فیلم »جشـن 
دلتنگـی« به کارگردانی پوریا آذربایجانی را به عنوان هشـتمین 
فیلـم انتخـاب کـرد. این فیلم پنجشـنبه 19 بهمن ماه سـاعت 

17 نمایـش داده خواهد شـد.
نغمـه دانـش آشـتیانی دبیر هنری خبرگـزاری مهـر »مغزهای 
کوچـک زنـگ زده« بـه کارگردانی هومن سـیدی را بـه عنوان 

نهمین فیلـم از قرعه بیـرون آورد.
ایـن فیلـم بر اسـاس قرعه سه شـنبه 17 بهمن ماه سـاعت 14 

نمایش داده خواهد شـد.
»بـه وقت شـام« بـه کارگردانی ابراهیـم حاتمی کیا فیلم بعدی 
بـود که مرتضی رنجبران از خبرگزاری ایرنـا آن را از گوی خارج 
کـرد. محمد خزاعـی تهیه کننده به عنـوان نماینده فیلـم روی 
صحنـه آمد. ایـن فیلم دوشـنبه 16 بهمن ماه سـاعت 20 روی 

پرده خواهـد رفت.
فرامـرز روشـنایی آغازگر حرفه روابط عمومی در سـینمای ایران 
و از اهالـی قدیمی رسـانه برای انتخاب فیلـم یازدهم به صحنه 
دعوت شـد و فیلم »کامیـون« به کارگردان کامبوزیـا پرتوی را 
از قرعـه بیـرون آورد. ایـن فیلـم به قید قرعه جمعـه 12 بهمن 

ماه سـاعت 14 نمایش داده خواهد شـد.
علـی زادمهـر خبرنگار خبرگـزاری ایلنا فیلـم »خجالت نکش« 
بـه کارگردانـی رضـا مقصـودی را بـه عنـوان فیلـم دوازدهـم 
انتخـاب کرد. قرعه کشـی ایـن فیلم با حضور مقصـودی انجام 
شـد و دوشـنبه 16 بهمن ماه سـاعت 17 نمایش داده می شـود.

وحیـد سـعیدی خبرنگار و دبیـر فرهنگی روزنامـه هفت صبح، 
»مصـادره« بـه کارگردانـی مهران احمـدی را به عنـوان قرعه 
سـیزدهم بیـرون آورد. مهران احمدی روی صحنـه آمد و قرعه 

نمایـش فیلم او، 20 بهمن سـاعت 14 اعام شـد.
محمـد سـلیمانی از خبرنگارهای قدیمـی روزنامـه اطاعات، 



9 شماره 5، جمعه 22 دی96

رویــــداد

»عـرق سـرد« بـه کارگردانـی سـهیل بیرقـی را بـه عنـوان 
قرعـه چهاردهـم خارج کرد. سـیمون سـیمونیان قرعـه 15 را 
بـرای ایـن فیلـم بیـرون آورد و بـر اسـاس آن، فیلـم یادشـده 
روز سه شـنبه  17 بهمـن سـاعت 20 در سـینمای رسـانه ها به 

نمایـش درمی آیـد.
مهـدی شـاه رضایی از تهیه کننـدگان برنامه هـای فرهنگـی- 
هنـری رادیـو، »دارکـوب« بـه کارگردانـی بهروز شـعیبی را به 
عنـوان قرعـه پانزدهـم بیـرون آورد. فـرزاد هوشـیار، جانشـین 
تهیه کننـده فیلم، قرعه سـانس را از گوی بیـرون آورد. این فیلم 

جمعـه 20 بهمـن سـاعت 20 به نمایـش درخواهـد آمد.
رسـول صدرعاملـی روزنامه نـگار قدیمـی و کارگـردان محبوب 
سـینمای ایران بـرای انتخاب قرعه شـانزدهم بهصحنه دعوت 
شـد. این کارگردان پرسـابقه، بسـته فیلم های کوتـاه را از قرعه 

آورد. بیرون 
صدرعاملـی بـه همه کسـانی کـه توانسـتند فیلم های شـان را 
به جشـنواره برسـانند خسـته نباشـید گفت و از برگزاری مراسم 
قرعه کشـی هـم اسـتقبال کـرد و ادامـه داد: مطمئنـم امسـال 

جشـنواره خوبـی خواهیم داشـت. 
او همچنیـن از بهبـود حـال کامبوزیـا پرتـوی و بابـک برزویه و 

حضورشـان در ایـن مراسـم اظهـار خوشـحالی کرد.
پوریـا آذربایجانـی بـه عنـوان نماینـده بسـته فیلم کوتـاه روی 
صحنـه آمـد. او از اینکه قرعه فیلم کوتاه را بیرون مـی آورد، ابراز 
خوشـحالی کرد و به مصطفی و محسـن کیایی برای درگذشت 

مادرشـان تسلیت گفت.
فیلم های کوتاه شـنبه 14 بهمن سـاعت 20 برای عاقه مندان 

فیلـم کوتاه به نمایـش در می آید.
سـمیه علیپور خبرنگار خبرآناین، فیلم »بمب« سـاخته پیمان 
معـادی را بـه عنـوان هفدمین فیلم از قرعـه بیـرون آورد. مانی 
حقیقی تهیه کننـده این فیلم، قرعه پنج را بیـرون آورد. »بمب« 

شـنبه 14 بهمن سـاعت 17 روی پـرده خواهد رفت.
شـیما غفـاری دبیر مجرب خبرگزاری ایسـنا بـرای تعیین فیلم 
هجدهـم روی صحنـه آمـد و فیلم »امیـر« بـه کارگردانی نیما 
اقلیمـا را از قرعـه درآورد. اقلیما سـانس دوشـنبه 16 بهمن ماه و 

سـاعت 14 را بـرای فیلم خـود از قرعه بیـرون آورد.
 در بخـش بعـدی آرش فهیم از روزنامه کیهـان قرعه نوزدهم را 
از گـوی بیـرون آورد. حمیـد زرگرنژاد کارگردان فیلـم »ماهورا« 
روی صحنـه رفـت و قرعـه 21 را بـرای فیلم خود بیـرون آورد. 
ایـن فیلـم  پنجشـنبه 19 بهمـن و از سـاعت 20 نمایـش داده 

خواهد شـد. 
 عبـاس کریمـی از روزنامه صبا فیلم »شـعله ور« بـه کارگردانی 
حمیـد نعمت الله را به عنوان بیسـتمین فیلم از گـوی خارج کرد. 
هـادی مقدم دوسـت به نماینـده فیلم برای تعیین سـانس روی 
صحنـه آمد. این فیلم شـنبه 14 بهمن ماه با قرعه  مقدم دوسـت 

سـاعت 14 نمایش داده خواهد شـد.
هادی مقدم دوسـت به سـحرآمیز بودن قرعه بیرون آمده اشـاره 
کـرد و گفـت: ایـن فیلـم بـه کارگردانی »محمدرضا شـفیعی« 
سـردبیر روزنامه صبا تهیه شـده و قرعه فیلم هم توسط نماینده 

روزنامه صبا بیـرون آمد!
 محمود گبرلو تهیه کننده و مجری برنامه سینمایی »شب های 
شـفاهی« برای تعیین بیسـت ویکیمن فیلم روی صحنه آمد و 
قرعه فیلم »چهارراه اسـتانبول« مصطفی کیایی را بیـرون آورد. 
در ادامـه نماینـده فیلـم نیز روی صحنـه حاضر شـد. این فیلم 
بـر اسـاس قرعـه، یکشـنبه 15 بهمن مـاه سـاعت 14 نمایش 

داده خواهد شـد.
 جعفـر گـودرزی دبیـر انجمن منتقـدان و روزنامه نـگار قدیمی 
فیلـم »لاتـاری« بـه کارگردانی محمدحسـین مهدویـان را به 
عنـوان فیلم بیسـت ودوم انتخاب کـرد. هوشیارپارسـیان قرعه 
نمایش این فیلم را در جشـنواره امسـال، سـاعت 20 یکشـنبه 

15 بهمـن مـاه اعـام کرد.
 احمـد محمداسـماعیلی از خبرنگاران فعال بـرای انتخاب فیلم 
بیسـت و سـوم روی صحنه آمد و نام فیلم »سـوتفاهم« ساخته 
احمدرضـا معتمـدی را از گوی خارج کـرد. معتمدی نیز عدد 23 
را از گـوی خـارج کـرد تـا جمعـه 20 بهمن و سـاعت 17 نوبت 

اکران فیلم او باشـد.
احمدرضا معتمـدی کارگردان فیلم »سـوتفاهم« نیز گفت: این 
فیلـم بـر خـاف فضایـی کـه دربـاره  آن ایجـاد شـده حتما به 
جشـنواره می رسـد. من این فیلـم را 35 روزه و فیلـم قبلم را 45 
روزه سـاختم. سال گذشته فیلم ام در جشـنواره حضور نداشت و 
امیـدوارم امسـال هیات انتخاب بـرای انتخاب فیلم ام شـرمنده 

نشود.
حمیدرضا مدقق کارشـناس و منتقد سـینما و فعال شبکه خبر، 
بیسـت وچهارمین فیلـم را قرعه کشـی کـرد. او نـام »امپراتـور 
جهنم« سـاخته پرویز شـیخ طادی را از گوی خـارج کرد. محمد 
خزاعی به عنوان نماینده فیلم سـاعت 17 سـه شنبه 17 بهمن 

مـاه را از گوی بیـرون آورد.
 ایزدمهرآفریـن دبیرفرهنگـی روزنامـه جوان »تنگـه ابوقریب« 
سـاخته بهرام توکلی قرعه بیسـت وپنجم را از گوی بیرون آورد 
و سـانس نمایـش ایـن فیلم سـاعت 17 چهارشـنبه 18 بهمن 

اعام شـد.
گاویژ نادری خبرنگار باسـابقه سـینما نام »فیلشـاه« را از گوی 
بیـرون آورد و در ادامـه قرعـه شـماره سـه بـه دسـت هـادی 
محمدیـان از گـوی خـارج شـد. سـانس نمایـش این فیلـم در 

جـدول 13 بهمـن سـاعت 20 قـرار گرفت.
هادی محمدیان در این بخش گفت: شـباهت سـینما و فوتبال 
در گروهـی کار کـردن اسـت. برای سـاخت این انیمیشـن یک 
گـروه دو سـال کار کردنـد و مـن کوچکترین عضو آن هسـتم. 
امیدوارم مخاطبان در جشـنواره امسال  از تماشای این انیمیشن 

ببرند. لذت 
»سـرو زیرآب« به کارگردانی محمدعلی باشـه آهنگر به عنوان 
آخریـن و فیلم بیسـت و هفتم توسـط مریـم نراقـی از روزنامه 
شـهروند از قرعـه بیـرون آمـد. او در ایـن بخـش از محمدرضا 

رسـتمی روزنامه نـگار قدیمی و فقید سـینمایی یـاد کرد.
قرعـه آخر با حضور حامد حسـینی، تهیه کننده ایـن فیلم،زمان 

نمایش آن را روز 18 بهمن سـاعت 14 نشـان داد.
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سهم سی و ششمین بزمِ فجرگاهی 
از تنوع   فیلم ها

از دفاع مقدس و مقاومت تا انیمیشن و فیلم کمدی

در ســال 96 و در ســی و ششــمین دوره جشــنواره 
فیلــم فجــر، ۲۲ فیلــم داســتانی، دو مســتند و یــک 
انیمیشــن در بخــش اصلــی یعنــی ســودای ســیمرغ 
مختلــف  ژانرهــای  امــا  کــرد؛  خواهنــد  رقابــت 
ایــن  بــه چــه میــزان در  ســینمایی، هــر کــدام 

ــد؟ ــهم دارن ــداد س روی

ــای  ــداد فیلم ه ــه تع ــد همیش ــه مانن ــت ک بدیهی س
ــا مضامیــن دغدغه هــای جــدی شــهری  اجتماعــی و ب
در زندگــی بشــر مــدرن امــروز، بــه مراتــب از دیگــر 
فیلم هــا بیشــتر باشــد. ایــن مهــم بــا توجــه بــه 
مختصــات زندگــی در کشــوری چــون ایــران، کــه 
همــواره در دل اتفاقــات متعــدد و فرازونشــیب های 

سارا کنعانی
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پیمـان معـادی در »بمب«، موشـکباران سـال 66 را روایت 
کـرده اسـت، ایـن خاطـره تلـخ واپسـین سـال های جنگ 
تحمیلـی بارهـا در قالـب سـکانس هایی در خیلـی از آثـار 
سـینمای ایـران مرور شـده اما بـه نظر می رسـد کارگردان، 
نگاهـی ویـژه و اختصاصی به این رویداد در زمسـتان سـیاه 

آن سـال انداخته باشـد.
»ماهورا« سـاخته  حمیـد رزگرنژاد دیگر فیلم دفاع مقدسـی 
جشـنواره اسـت کـه به سـبب وابسـتگی صد در صـدی به 
طبیعـت و اسـتفاده از لوکیشـن های طبیعـی ایـران، یـک 
فیلـم خـاص در بخش سـودای سـیمرغ به حسـاب می آید، 
ضمـن اینکـه عشـق و جنـگ دوشـادوش یکدیگـر روایت 
می شـوند و همیـن ترکیـب آشـنا، بـه خاطر غفلـت چندین 
سـاله ی سـینما از آن، می تواند در سـال 96 یـک جور تنوع 

به شـمار آورده شـود!
»سـرو زیر آب« بـه کارگردانی محمدعلی باشـه آهنگر نیز 

از منظـر ویـژه ای قابـل توجه اسـت. هرچند که سـال قبل 
در بخـش غیـر رقابتـی فیلـم »اشـنوگل« را بـا محوریـت 
غواصـان شـهید شـاهد بودیـم و ایـن روزها هم ایـن فیلم 
روی پـرده و در حـال اکـران عمومـی اسـت، امـا این فیلم 
بـه طـور اختصاصـی بـه عملیاتی از دوران هشـت سـاله ی 
دفـاع مقـدس می پـردازد که ربط مسـتقیمی بـه منابع آبی 
داشـته و به شـکلی ویژه، رشـادت های رزمندگان شـناگر را 
بـه نمایـش می گـذارد و بدیهی اسـت از منظـر تولیدی نیز 
گـروه بـا دشـواری های خاصـی مواجـه شـده باشـد که در 

نتیجـه، لـذت تماشـا را برای مخاطـب دوچنـدان می کند.
بـرای خاصـه داسـتان »تنگه ابوقریـب« نوشـته اند: »این 
فیلـم روایتـی اسـت از دفـاع دلاورمردانـه گردان عمـار در 
برابـر لشکرکشـی رژیـم بعث به فکـه و شـرهانی. روزهای 
رشـادت و مظلومیـت بچه هـای گـردان عمـار در روزهـای 
آخـر دفـاع مقدس در منطقه حسـاس تنگـه ابوغریب.« اگر 

گوناگــون قــرار دارد، دور از نظــر هــم نیســت. یــک 
فیلمســاز همیشــه می کوشــد آینــه ی تمام نمــای 
زمانــه ی خــود باشــد و کارگردانــان ســینمای ایــران 
نیــز از ایــن قاعــده مســتثنی نیســتند. بــا ایــن 
حــال، تنــوع فیلم هــا در ســی و ششــمین دوره 
ــل  ــته، قاب ــال گذش ــه س ــبت ب ــر نس ــنواره فج جش
توجــه اســت. امســال عــاوه بــر آثــار اجتماعــی، بــا 
دو فیلــم کمــدی بــا نام هــای »مصــادره« و »خجالــت 
نکــش« روبــه رو می شــویم. همچنیــن در جشــنواره 
ســی و ششــمچهار فیلــم بــا عناویــن »بمــب«، »ســرو 
زیــر آب«، »تنگــه ابوغریــب« و »ماهــور« تاریــخ 
ــاق خــاص و  ــد. اتف ــت می کن ــاع مقــدس را روای دف
شــاخص جشــنواره فجــر 36 وجــود چهارفیلــم )ســه 
فیلــم داســتانی و یــک مســتند( دربــاره جدیدتریــن 
اســت؛  داعــش  یعنــی  جهانــی،  شــوم  پدیــده 
اتفاقــی کــه در هیــچ دوره ای از جشــنواره فیلــم 
ــور  ــای »امپرات ــم. فیلم ه ــاهد آن نبوده ای ــر ش فج
ــتند  ــام« و مس ــت ش ــه وق ــون«، »ب ــم«، »کامی جهن
ژانــر  در  باروتی«نیــز  گوشــواره های  بــا  »زنانــی 

ــرار دارد. ــت ق ــینمای مقاوم س
همچنیــن حضــور یــک فیلــم بــا عنــوان »بانوقــدس 
ایران«کــه بــه بخشــی از تاریــخ معاصــر ایــران 
آن(  از  پــس  ســال های  و  انقــاب  از  )پیــش 
می پردازد،اتفاقــی در خــور توجــه اســت؛ حتــی اگــر 
ــتند  ــاختاری مس ــد و س ــتانی نباش ــم داس ــک فیل ی
داشــته باشــد، به ویــژه کــه ایــن اثــر، پرتره نــگاری 
نیــز بــه حســاب می آیــد و مــا پیــش از ایــن وجــود 
کمتــر  فجــر  جشــنواره  در  را  فیلم هایــی  چنیــن 

بوده ایــم. شــاهد 
بــا ایــن همــه، تنــوع آثــار جشــنواره ســال 96 
بــه همیــن چنــد خــط ختــم نمی شــود. در میــان 
ــه  ــز ب ــار کــه همگــی اجتماعــی هســتند نی باقــی آث
ــی  ــای متفاوت ــتانی، رگه ه ــط داس ــوم و خ ــاظ مفه لح
ژانــر  قالــب  در  قطعــا  کــه  می خــورد  به چشــم 
دســته بندی نمی شــود، امــا از نظــر گســتره ی معنــی 
و هم قــدم بــودن بــا شــرایط روز، غنــای خاصــی بــه 
ــه  ــه ب ــه در ادام ــیده اند ک ــال بخش ــنواره امس جش

ــم. ــک می پردازی ــر ی ــه ه ــک، ب تفکی
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در سـال های اخیر قرار گرفته باشـد اما در جشـنواره امسال 
تنهـا خسـرو معصومی اسـت کـه بـا »کار کثیـف« به طور 
مشـخص بـه آن پرداختـه اسـت. ایـن فیلـم به مشـکات 
معیشـتی و اقتصـادی موجـود پرداختـه و بـا در نظر گرفتن 
کارنامـه ای کـه از معصومی سـراغ داریم، احتمـالا این کار، 

فیلمـی بـا نقدهای صریـح و گزنده  اجتماعی باشـد.
سـینمای ایـران یـد طولایـی در »مردنـگاری« دارد و مـا 
نمونه هـای بـارزی در آثار سـراغ داریم که نقـش اول آن ها 
یـک مـرد بوده باشـد و شـاخص ترین و محبوب ترین شـان 
شـاید »هامـون« اثـر مانـدگار داریـوش مهرجویـی اسـت. 
امسـال از حمیـد نعمـت الله »شـعله ور« را شـاهد هسـتیم 
کـه دربـاره مـردی اسـت کـه تصـور می کنـد در زندگی به 
موفقیـت خاصـی دسـت نیافته و به قـول معـروف، عددی 
نشـده اسـت. اگر سـال گذشـته فیلـم زنانـه  »رگ خواب« 
را از ایـن کارگـردان شـاهد بودیـم، گویـا ایـن بـار نوبت به 

بـه مـرور بـه ایـن نکته پـی می برنـد که شـاید همـه چیز 
یک سـوتفاهم باشـد.

»جـاده قدیـم« عنـوان اثر جدید فیلمسـاز کم کار سـینمای 
ایـران، منیـژه حکمت اسـت و با توجه به دو سـه فیلم قبلی 
ایـن کارگـردان، حـدس می زنیم کـه باید حضـور یک فیلم 
زنانـه را در ترکیـب آثـار بخش مسـابقه ارج بنهیـم. به ویژه 
که در خاصه داسـتان آن نیز آمده اسـت:»در آسـتانه سال 

نـو مینو بـه خانه نمی رسـد...«.
یـک کارگـردان جـوان یعنـی پوریـا آذربایجانـی یـک اتفاق 
اجتماعـی و بـه روز یعنـی وابسـتگی بـه فضـای مجـازی و 
برخـی اتفاقات مربوط به آن را در »جشـن دلتنگی« بررسـی 
کرده اسـت. در دو - سـه سـال اخیر با رواج اپلیکیشـن هایی 
مثـل اینسـتاگرام یـا رونق شـبکه های ارتباطی مثـل تلگرام، 
جـای اثـری سـینمایی که به طـور ویژه به این سـبک زندگی 
پرداخته باشـد، خالی احسـاس می شـد و جشـنواره امسال به 

پای صحبت رزمندگان هشـت سـال دفاع مقدس بنشـینید 
خواهنـد گفـت کـه سـینمای ایـران هنـوز که هنوز اسـت 
دیـن خـود را بـه آن دوران ادا نکرده. بنابرایـن بهرام توکلی 
بـا ایـن فیلـم بـه سـراغ موضوعـی رفته کـه در سـینمای 
جنـگ تـا کنـون بـه آن پرداخته نشـده بـود. البته بـا وجود 
اینکـه ایـن فیلـم تنهـا اثـرِ حاضـر در ژانـر دفـاع مقدسـی 
جشـنواره سـی و ششـم نیسـت، می توان به خاطر موضوع 
نـوع خـود ویـژه،  را متفـاوت و در  دارد آن  خاصـی کـه 

کرد. شناسـایی 
»کامیـون« ممکـن اسـت بـه لحـاظ بصـری مـا را بـه یاد 
فیلـم قبلـی و البتـه مربـوط بـه سـال های دورِ کامبوزیـا 
پرتـوی یعنـی »کافـه ترانزیـت« بینـدازد، بـا ایـن حـال او 
ایـن بـار، ناآرامی هـای سیاسـی در مـرز سـوریه و عـراق را 
مـد نظـر قـرار داده و فیلمـش از منظر تاریخ نـگاریِ معاصر 

خاورمیانـه، جایگاهـی ویـژه دارد.
مهاجـرت، موضوعی نیسـت که مورد غفلت فیلمسـازان ما 

ورژن مردانـه رسـیده و بایـد دیـد آیـا ایـن بار هـم با طیف 
متناقضـی از مخاطـب رو بـه رو خواهـد شـد یـا نـه، چراکه 
اثـر پیشـین او بـا بـازی لیـا حاتمـی، موجـی از موافقان و 
مخالفـان را برانگیختـه بود و ممکن اسـت »شـعله ور« هم 

چنین سرنوشـتی داشـته باشد.
ژانـر معمایی یا پلیسـی یا جنایی در سـینمای ایـران چندان 
تجربه شـده نیسـت، بـا ایـن حـال احمدرضـا معتمـدی بـا 
و  رفتـه  داسـتانی  گونـه ی  ایـن  بـه سـراغ  »سـوتفاهم« 
بـا توجـه بـه کـم کاری بسـیاری کـه از ایـن کارگـردان در 
ذهـن داریـم، حـدس می زنیم با یـک اتفاق شـگفت مواجه 
باشـیم، بـه خصـوص کـه می دانیـم ایـن ژانر در سـینمای 
ایـران نوعـی ریسـک بـه حسـاب می آیـد و بـه سـختی 
می تـوان بـا آن از مخاطبـی کـه بهتریـن نمونه هـا را در 
سـینمای هالیـوود دیـده نمره قبولـی گرفت. »سـوتفاهم« 
خاصـه  در  البتـه  و  اسـت  گروگان گیـری  یـک  دربـاره 
داسـتان آن این طـور آمده کـه افراد درگیـر در این موقعیت 
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میانسـالی بچه دار می شـوند. این اتفاق آن هم در روسـتایی 
کوچـک کـه هیـچ چیـز از دیـد اهالـی پنهـان نمی ماند .

هرچنـد کـه اعتیـاد سـوژه ای بـه شـدت تجربـه شـده در 
سـینمای ایـران بـه حسـاب می آیـد امـا بـا خاقیتـی کـه 
از بهـروز شـعیبی سـراغ داریـم پیـش بینـی  می شـود کـه 
در »دارکـوب« یـک پرداخـت جدیـد را شـاهد باشـیم، بـه 
خصـوص کـه در سـال های اخیـر فیلمـی کـه به درسـتی 
بـه این موضـوع پرداخته باشـد، شـاهد نبوده ایـم. بارزترین 
رونمایـی  از  باشـد کـه  نمونـه اش شـاید »لامـپ صـد« 

جشـنواره ای آن چندیـن سـال می گـذرد.
»عـرق سـرد« دومیـن سـاخته سـهیل بیرقـی نیـز یکی از 
سـوال برانگیزترین آثار جشـنواره اسـت. این فیلـم هم مثل 
»چهـارراه اسـتانبول« برگرفته از یک واقعیـت اجتماعی در 
سـال های اخیـر اسـت و داسـتان زن فوتبالیسـتی را روایت 
می کنـد کـه سـر بزنـگاه می فهمـد ممنوع الخـروج شـده و 

هومن سـیدی با »مغزهای کوچک زنگ زده« در جشـنواره 
امسـال حضـور دارد. سـبک فیلمسـازی او به گونه ای سـت 
کـه بـدون خواندن تیتراژ و صرفا با تماشـای چند سـکانس 
هـم می تـوان امضـای خـاص او را در فیلم مشـاهده کرد و 
دانسـت که چه کسـی سـاختار ایـن فیلـم را مدیریت کرده 
اسـت. بـه همیـن دلیـل شـاید بـی راه نباشـد اگـر بگوییم 
شـرکت فیلمـی از سـیدی، بـه تنهایـی می توانـد یکـی از 

عوامل متنوع شـدن آثار جشـنواره سـی و ششـم باشـد!
و امـا انیمیشـن کـه در چنـد سـال اخیـر، هـر دوره ، یـک 
نمونـه ی آن را در جشـنواره شـاهد بوده ایـم و امسـال هـم 
بـا »فیلشـاه« این نـوع از فیلمسـازی حرفه ای مـورد توجه 
قـرار گرفته اسـت. هـادی محمدیـان، کارگـردان اثر، قصه 
یـک فیل بچه ی دسـت و پا چلفتـی را روایت کرده و شـاید 
بـد نباشـد اگـر آن را در ردیـف فیلم های کمدی جشـنواره 

امسـال هـم دسـته بندی کنیم.

ایـن نیاز مخاطب پاسـخ داده اسـت.
و امـا از »چهـارراه اسـتانبول« می تـوان بـه عنـوان دردِ 
مشـترک در یـک سـال اخیر یاد کـرد. هنگامی کـه این اثر 
در جشـنواره بـه نمایش در بیاید، اولین سـالگرد درگذشـت 
آتش نشـانان فـداکارِ حادثـه پاسـکو طـی شـده اسـت و 
همیـن کـه مخاطـب بدانـد فیلـم مصطفـی کیایـی درباره 
چه کسـانی اسـت، بدون در نظـر گرفتن سـوابق کارگردان 
یـا کیفیـت هنـری فیلم، مشـتاق اسـت کـه اولیـن روایت 

سـینمایی از آن رخـداد غم انگیـز پایتخـت را تماشـا کنـد.
موضـوع »خجالـت نکش« سـاخته رضا مقصـودی هرچند 
ابراهیـم  فیلـم »دعـوت«  یـاد  بـه  را  تـا حـدی مـا  کـه 
حاتمی کیـا می انـدازد، امـا از آنجـا کـه 10 سـال از سـاخته 
شـدن آن فیلـم می گـذرد، هنـوز هـم می تـوان بـه عنوان 
یـک سـوژه خـاص و جـذاب بـه آن نـگاه کرد.ایـن فیلـم 
بـا مضمونـی کمـدی داسـتان زندگـی زن و شـوهری را 
روایـت می کنـد که با داشـتن عـروس، داماد و نوه، در سـن 

نمی توانـد هم تیمی هایـش را بـرای یـک مسـابقه مهـم، 
همراهـی کنـد. چنیـن داسـتانی را اخیـرا در اخبار ورزشـی 
کشـور شـنیده بودیـم و از حقیقـت اجتماعـی و نامبارکـی 
کـه زمینه سـاز ایـن فیلمنامه اسـت باخبریم. جالـب آن که 
بـاران کوثـری، نقش این زن فوتبالیسـت را بـازی می کند؛ 
او پیـش از ایـن هـم در فیلـم »هیـچ« سـاخته عبدالرضـا 
کاهانـی بـه عنـوان یـک زن فوتبالیسـت معرفی شـده بود 
کـه البتـه ایـن تصویـر در حد یـک دیالـوگ باقـی ماند. به 
هـر حـال برای اولین بار در سـینمای ایران اسـت که به دو 
موضـوع فوتبـال و زن بـه شـکل توأمان پرداخته می شـود.
درام عاشـقانه، یکـی از ژانرهای همیشـه رایج در سـینمای 
ایـران بـوده و اصغـر نعیمـی بـا »هایایت« یک بـار دیگر 
بـه سـراغ آن رفته اسـت. او قبا هم با »بی وفا«، »سـام 
برعشـق« و »سـایه های مـوازی« تعلـق خاطـر خـود را به 
محتـوای عاشـقانه نشـان داده بـود و بـه نظر می رسـد این 
بـار از دریچـه جدیـدی به ایـن موضوع، نظر انداخته باشـد.
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سال 67 که اولین 
دوره جشنواره 

فجر پس از جنگ 
بود، شلوغ ترین 

سال از لحاظ تعدد 
سالن های سینما 
در دهه شصت به 
حساب می آمد. 

عاشقان پرده نقره ای در 
صف های گـرم زمستانی

تاریخچه سینماهای مردمی در یک نگاه

»جشـنواره فیلـم فجـر آغـاز شـد« ایـن خبر پنـج کلمه ای در طول بیش از سـه دهه گذشـته، شـور و هیجـان زیادی 
را در دل میلیون هـا نفـر به وجـود آورده اسـت، افـرادی کـه عاشـق هنـر هفتـم هسـتند و بـرای اینکـه فیلم هـای 
سـینمایی سـال بعـد را زودتـر از دیگـران ببیننـد، حاضرند در سـوز و سـرما، سـاعت ها در صف  های طولانـی که در 
مقابـل سـالن های سـینما شـکل می گیـرد بایسـتند و بـه عشق شـان نزدیـک و نزدیک تـر شـوند. در طول 35 سـال 
گذشـته کـه ایـن جشـنواره برگزار شـده، سـینماهای زیادی وظیفـه اکران فیلم های جشـنواره را برعهده داشـتند، 
سـینماهایی کـه هرکدام سـهم عظیمـی در خاطره سـازی برای نسـل های مختلف فیلم بازهـای ایرانی دارنـد. در این 
گزارش نگاهی انداخته ایم به تاریخچه سـینماهای نمایش دهنده فیلم های فجر، سـینماهایی که حتی صندلی های 

آن هـا هـم، بی صبرانه در انتظار آغاز جشـنواره و شـلوغی سـالن ها هسـتند.
محمدرضا کاظمی

جشنواره دهه 60
 سال های برگزاری: 61 تا 69

 بهترین پاتوق: سینما آزادی
شـش دوره از جشـنواره فیلـم فجر در دوران هشـت سـال دفاع 
مقدس برگزار شـد و شـرایط خـاص اجتماعـی آن دوران برحال 
و هـوای فیلم ها نیز تاثیر بسـزایی داشـت، اما این شـرایط باعث 
نشـد کـه جشـنواره با وقفـه مواجه شـود، چرا کـه در ایـن دهه، 
بیش از 20 سـینما پذیرای عاقه مندان به سینما بود و فیلم های 

حاضـر در جشـنواره را اکـران می کرد. اولین دوره جشـنواره فجر 
در سـال 61 و بـا میزبانـی هشـت سـینما در تهران کلیـد خورد 
و در ایـن دهـه »سـینما آزادی« بـا بیشـترین حضور، سـینمای 
اصلـی نمایش دهنـده فیلم هـا بـود و همـواره سـینمابازهای 
بسـیاری را بـه سـمت خـود می کشـاند. این سـینما کـه امروز 
هـم در دسـته پردیس هـای پربازدیـد قـرار می گیـرد، فقـط در 
دوره سـوم جشـنواره غایب بود، دوره ای که با حضور 4 سـینمای 
»صحـرا«، »مرکـزی«، »پیوند« و »فرهنگ« برگزار شـد. البته 
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سینما »آزادی«، 
پردیس 

»کوروش«، 
پردیس »ملت« و 
پردیس »چارسو« 
چهار پاتوق اصلی 
فیلم بازها در چند 
سال اخیر بودند و 
به نظر می رسد در 
دوره سی و ششم 
جشنواره فجر نیز 
این چهار سینما 
باز هم شاهد 

حضور گسترده 
عاقه مندان باشد.

سـینمای فرهنگ در آن سـال، مخصـوص مهمان های خارجی 
و برخـی از چهره هـای مطـرح داخلـی بـود. سـال 67 کـه اولین 
دوره جشـنواره فجر پس از جنگ محسـوب می شـد، شلوغ ترین 
سـال از لحـاظ تعـدد سـالن های سـینما در دهـه 60 بـود. در آن 
سـال، 14 سـینما فیلم هـای بخـش سـودای سـیمرغ را اکـران 
می کردنـد که دو سـینمای »تیسـفون« و »صحرا« سـالن های 
مخصـوص مهمان های خارجی و دارنـدگان کارت ویژه ورود بود 
و عاقه مندان عادی سـینما نمی توانسـتند از آن ها استفاده کنند. 

جشنواره دهه 70
 سال های برگزاری: 70 تا 79

  بهترین پاتوق: سینما آزادی/ سینما بهمن
سـال های ظهور سوپراستارهای جوان سینما، سـال های ویژه ای 
هـم برای سـینماها در دهـه 70 بود. سـینما »آزادی« این دهه را 
نیـز پرفـروغ شـروع کـرد، تـا حدی کـه در سـال 75 بـا فروش 
150 میلیـون تومانی رکورد پرفروش ترین سـینمای ایـران را به 
نـام خـود ثبـت کـرد. اما ایـن رکوردشـکنی خیلی خـوش یمن 
نبـود و دو مـاه پـس از جشـنواره پانزدهـم و اواخـر فرورودیـن 
76، بـه دلیـل آتش سـوزی از بیـن رفت و تخریب شـد. اتفاقی 
کـه پرفروش تریـن سـینمای ایـران را نزدیـک بـه یک دهـه از 
جشـنواره فجـر دور کـرد و البتـه موقعیت را برای فروش بیشـتر 
سـینماهای رقیب هموارتر کرد. در تاریخ جشـنواره فجر، سـینما 
»بهمـن« در دهـه 70، حضور پررنگی داشـت و در تمامـی ادوار 
برگزارشـده در ایـن دهه، جزء سـینماهای اصلـی نمایش دهنده 
فیلم هـا بـود. اگرچـه رقبای خوبی مثـل »آفریقا«، »فلسـطین« 
و »عصـر جدید« داشـت، اما هیـچ یک از این سـینماها در تمام 
ادوار جشـنواره در ایـن دهه حضور نداشـتند و حداقل یک غیبت 
در کارنامه شـان به چشـم می خـورد. نکته جالب توجه جشـنواره 
فیلـم فجـر در این دهه، اختصاص یک سـینما به رسـانه ها بود، 
اتفاقـی کـه از سـال 71 و در یازدهمین دوره از این جشـنواره رخ 
داد و تـا به امـروز نیـز پابرجاسـت. در 9 سـال حضـور سـینمای 
اهالـی رسـانه در دهه 70، سـینماهای »قدس« و »فلسـطین« 
هرکدام با سـه دوره، رکوردداران میزبانی از خبرنگاران، منتقدان و 

صاحب نظـران حوزه سـینما بودند. 

جشنواره دهه 80
 سال های برگزاری: 80 تا 89
  بهترین پاتوق: سینما فرهنگ

در دهه 80، هم جشـنواره و هم سـینماهای میزبان، سال به سـال 
سروشـکل بهتـری می گرفت. سـینما »آزادی« که اواسـط دهه 
70 از دور رقابت هـا کنـار رفتـه بـود، 10 سـال بعـد به جشـنواره 
برگشـت و در چهـار سـال پایانـی دهـه 80، بـاز هم با اسـتقبال 
خوبـی مواجـه شـد، هرچنـد از ایـن منظـر، توانایـی رقابـت بـا 
سـینماهایی مثل »فرهنگ« و حتی »اسـتقال« را هم نداشت. 
سـینما »فرهنگ« با حضور در تمـام ادوار برگزاری جشـنواره در 

دهه 80، از نبودن 10 ساله »سینما آزادی« نهایت استفاده را برد 
و توانسـت فاصلـه خـود را با رقبا زیادتر کند و به تنها سـینمایی 
تبدیـل شـود کـه فقـط پنـج دوره از جشـنواره فجر را از دسـت 
داده و در مابقـی ادوار برگـزاری آن، بـه عنـوان یـک سـینمای 
اصلـی حضور داشـته اسـت. دهـه 80 یـک رکـورد جالب توجه 
هـم در تاریخ جشـنواره فیلم فجـر دارد و آن مربوط به بیسـت و 
هشـتمین دوره این جشـنواره اسـت که در سـال 88 برگزار شد. 
در این سـال 23 سـینما برای پخش آثار حاضر در جشـنواره در 
نظر گرفته شـد که بیشترین تعداد سـینما در تمام ادوار برگزاری 
آن اسـت. البتـه از ایـن تعـداد فقط 12 سـینما مردمی بـود و 11 
سـینمای دیگـر بـرای گروه هـای خـاص تماشـاگران همچون 
اهالی رسـانه، تهیه کنندگان، خانه سـینما، صداوسیما و مقامات 

کشوری و لشـکری بود!

جشنواره دهه 90
 سال های برگزاری: 90 تا 95
  بهترین پاتوق: سینما آزادی

تا به امروز شـش دوره از جشـنواره فجر در دهه 90 برگزار شـده 
و همه در انتظار برگزاری هفتمین دوره آن هسـتند. در طول این 
سـال ها در کنار سـینماهای قدیمـی و پربازدیدی کـه طرفداران 
خاص خود را داشـتند، پردیس های سـینمایی نیز سـهم زیادی 
از میـزان مخاطبـان جشـنواره ها را بـه خـود اختصـاص دادند و 
چنـد سـالی می شـود کـه عـاوه بـر خیابان هـای اصلـی کـه 
سـینماهای جشـنواره در آن هـا حضـور دارد، پاسـاژهای بـزرگ 
هـم بـه محلـی بـرای صف هـای چندصدنفـری عاقه مندان 
بـه هنـر هفتـم تبدیـل شـده اسـت. سـینما »آزادی«، پردیس 
»کـوروش«، پردیـس »ملت« و پردیس »چارسـو« چهار پاتوق 
اصلـی فیلم بازهـا در چنـد سـال اخیر بـود و به نظر می رسـد در 
دوره سـی و ششـم جشـنواره فجر نیز این چهار سـینما باز هم 
شـاهد حضور گسترده عاقه مندان باشـد. اگرچه هنوز هم تعداد 
زیـادی از مخاطبـان سـینما حضور در سـالن های قدیمـی را به 
پاسـاژها و پردیس هـای جدیـد ترجیـح می دهند و سـینماهایی 
مثـل »ملـت«، »فرهنـگ« و »فلسـطین« همچنـان جـزء 
سـینماهای اصلی نمایش دهنـده فیلم های حاضر در جشـنواره 
فجر هسـتند. نکته جالب توجه دیگر درخصـوص »برج میاد« 
اسـت، سـالن اجتماعـات اصلی بـرج از سـال 90 تـا 95 میزبان 
اهالی رسـانه بـود و در طول این سـال ها بـرای اکران فیلم های 
مهـم، برخی از سـالن های کوچک طبقات پایینی بـرج نیز مورد 
اسـتفاده قـرار می گرفت. اما امسـال پردیس ملـت میزبان اهالی 
رسـانه اسـت و برج میاد بعد از سـال ها، دهـه فجر خلوت تری 
را تجربـه خواهد کرد. چیزی تا شـروع سـی و ششـمین دوره از 
جشـنواره فیلم فجر نمانده و این روزها همه دوسـت داران سینما 
و فیلم بازهای اصیل، در انتظار معرفی سـینماهای نمایش دهنده 
و تاریخ بلیت فروشـی آثار امسـال به سـر می برند تا آن ها باز هم 

به سـراغ عشـق قدیمی شـان بروند.
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 سینماهای مردمی میـزبان جشنواره 
برچه اساسـی انتخاب می شود؟ 

فرمول انتخاب سینماهای جشـنواره در وهله 
اول موقعیـت جغرافیایـی هـر سینماسـت تـا 
خانواده هایـــی کـه عاقه منـد تماشــــای 
آثار جشـنواره هسـتند بـه راحتـی و از طریق 
آسان ترین راه در نزدیک تریـــن ســـینمای 
محـل زندگی شـان بتواننـد از ایـن موقعیـت 
اسـتفاده کننـد. در وهله دوم، کیفیت سـالن و 
مجتــمع سینمایی اسـت که به شـدت حائز 
اهمیت اسـت، به گونـه ای که سـینمای مورد 
نظـر باید درجـه کیفیت عالی و خوب داشـته 
باشـد تا درخور تماشـاگرانی باشد که آن فیلم 

و آن سـینما را انتخـاب می کنند.  

بـرای تکمیـل کـردن پرونـده سـینماهای میزبان 
جشـنواره بـه سـراغ محمدرضـا فرجـی رفتیـم، 
مدیـر امـور سـینماهای جشـنواره کـه مدیـرکل 
سـینمای حرفـه ای سـازمان امـور سـینمایی نیـز 
هسـت. فرجـی یکـی از مدیـران سینماسـت کـه 
پیـدا کـردن او در روزهـای منتهـی بـه جشـنواره 
فیلـم فجـر، بسـیار کار مشـکلی اسـت. بالاخـره 
بررسـی سـینماها در سراسـر کشـور و انتخـاب 
بهترین سـالن ها برای پخش فیلم های جشـنواره 
کار زمان بری اسـت و انرژی زیادی هم نیاز دارد. 
با وجود چنین شـرایطی توانسـتیم با او گفت وگو 
کنیم و سـوالات اصلی مان را بپرسـیم. سـوالاتی 
بـا چـه معیارهایـی  ایـن سـینماها  اینکـه  مثـل 
انتخـاب می شـود و سـینمادارها بـرای حضـور در 
جشـنواره فجـر بایـد چـه ویژگی هایـی در سـالن 

سـینمای  خود داشـته باشـند؟

با محمدرضا فرجی مدیر امور سینماهای 
جشنواره ملی فیلم فجر 

گفت و گــو

می
اظ

ضا ک
در

حم
م

فرمول انتخاب 
سینماهای 

جشنواره در وهله 
اول موقعیت 
جغرافیایی هر 
سینماست تا 
خانواده هایی 
که عاقه مند 
تماشای آثار 

جشنواره هستند 
به راحتی و از 

طریق آسان ترین 
راه در نزدیک ترین 

سینمای محل 
زندگی شان بتوانند 
از این موقعیت 
استفاده کنند. 
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باید این نوید را 
به مردم بدهیم 

که هرکس بلیت 
جشنواره فجر 
را برای هریک 

ازسینماهای تهران 
و در هر نقطه ای 
از شهر خریداری 
کرد، مطمئن باشد 
که آن سینما از 
طرف جشنواره 
بررسی و تایید 
شده و از هر 

نظر حائز شرایط 
شناخته شده است 
که توانسته وارد 

جشنواره فیلم فجر 
شود.   

 ســــینماهای مردمـی جشـنواره امسـال از بین چند سـالن 
انتخـاب شـده اند؟

ازبیـن تمامی سـینماهای تهـران طبق فرمول هـای موقعیـت و کیفیت که به 
آن هـا اشـاره کردم، از همـه نظر مثل صدا، تصویـر، صندلی و... مورد بررسـی 
قـرار گرفـت تـا از بیـن آن ها سـینماهای مـدرن و پیشـرفته تر انتخاب شـود. 
بـه طـور کلـی بایـد این نویـد را به مـردم بدهیم کـه هرکس بلیت جشـنواره 
فجـر را برای هریک ازسـینماهای تهـران و در هر نقطه ای از شـهر خریداری 
کرد، مطمئن باشـد که آن سـینما از طرف جشـنواره بررسـی و تایید شـده و 
از هر نظر حائز شـرایط شـناخته شـده اسـت که توانسـته وارد جشـنواره فیلم 

فجر شـود.  

 ما فهرسـت سـینماهای میزبان تمام ادوار جشـنواره را بررسی 
کردیم و دیدیم که مثلا یک سـالن در سـال 86 در این فهرسـت 
بوده و سـال 87 غیبت داشـته، اما در سـال 88 مجدد وارد لیسـت 
شـده. درحالی کـه هیچ تغییر و تعمیری هـم در آن رخ نـداده، حال 
باتوجـه به این موضوع، دلیل آن یک سـال غیبت چه بوده اسـت؟ 
در طـول تمام این سـال ها سـینمایی نبوده که بـودن یا نبودنش در جشـنواره 
بـدون دلیـل باشـد. مثا چند سـال اسـت که سـینما صحرای تهـران یکی از 
سـینماهای خوب و با سـابقه پایتخت را در جشـنواره نداشـتیم، آن هم به این 
دلیـل کـه این سـینما از نظر صـدا، تصویر و صندلی افت شـدیدی پیـدا کرده 
بـود. بعـد از جلسـات فراوان با مالکان سـینما، آن ها به این نتیجه رسـیدند که 
شـرایط سـینمای خـود را بهبود بخشـند و امکانـات آن را به روز رسـانی کنند 
تـا مجددا به ناوگان جشـنواره وارد شـود. سـینما سـروش هم چند سـال جزء 
سـینماهای انتخاب شـده نبـود که بـا افزایش سـالن و به روز کـردن امکانات 
خـود، مثـل سـینما صحـرا یک بـار دیگر به نـاوگان سـینماهای تهـران برای 

جشـنواره اضافه شد.

 در طـول ایـن سـال ها سـینماهای جدیـد زیـادی بـه نـاوگان 
جشـنواره اضافه شـدند، امسال هم شـاهد چنین اتفاقی هستیم؟
بله، امسـال سـینماهای »باغ کتاب« و »سـپنتا 2« نامزد حضور در جشـنواره 
هسـتند و این روزها در آسـتانه بازدید نهایی قرار دارند. به هر دو سـالن اعام 
کردیم که اگر در بازدید نهایی تایید شـوند، به سـی و ششـمین دوره جشـنواره 
فجـر اضافـه خواهند شـد. امـا اگر این سـینماها به هـر دلیلی برای جشـنواره 
فیلـم فجـر آماده نشـود، یقین بدانید که تا پایان سـال جاری سـینمای سـپنتا 
)کـه نام موقت آن اسـت( در شـهرک غـرب و باغ کتاب افتتاح خواهند شـد تا 
در مجموع دو هزار و 500 صندلی به سـینماهای کشـور اضافه کرده باشـند. 

 اوضاع جشـنواره در شهرسـتان ها چطور اسـت، حساسیتی که 
در انتخاب سـینماهای تهـران دارید، در آنجا هم داشـته اید؟

بدون شـک همین طور اسـت. امسـال تقریبا در تمام مراکز اسـتان ها جشنواره 
هم زمـان بـا تهـران برگزار می شـود. چند سـینمای اسـتاندارد و درجه یک نیز 

هم زمان با جشـنواره در اسـتان های مختلف افتتاح خواهد شـد. 

 چند سالن و در چه شهرهایی؟
مثـا در اسـتان خراسـان رضـوی و شـهر مشـهد دو مجموعه بـزرگ افتتاح 
می شـود، یکـی در بـازار بزرگ اطلـس با 11 سـالن و بیش از هـزار صندلی و 

دیگـری مجموعـه فرهنگی تجـاری آرمیتا با 
چهـار سـالن و 400 صندلی. 

 در سـال های اخیـــر پردیس های 
سـینمایی عضـو ثابـت فهرســـت 
فکـر  بودنـد،  سـینماهای جشـنواره 
می کنـم شـما هـم اســتفاده از ایـن 
مجموعه هـا را به سـینماهای قدیمی 
ترجیح می دهیـــد، درسـت اسـت؟

ببینیـد، مـا در شـهری زندگـی می کنیـم که 
یکی از مشـکات اساسـی همه ما، پارکینگ 
اسـت. مـا وقتـی مجموعه هایـی داریـم کـه 
مشـکل  ایـن  بـرای  حلـی  راه  می تواننـد 
داشـته باشـند، بایـد از آ ن ها اسـتفاده کنیم تا 
بـه نوعـی بـه خانواده هایـی که قصـد دیدن 
فیلم هـای جشـنواره را دارند، تسـهیات ارائه 
دهیـم کـه با آمـدن پردیس های سـینمایی و 
مجموعه هـای چنـد سـالنه، ایـن مشـکل به 
نفـع خانواده هـا حـل و فصـل شـد. امکانـات 
رفاهـی مختلـف و کیفیـت درجـه یکـی که 
سـالن های ایـن پردیس هـا دارد، مخاطبـان 
زیـادی را بـه سـمت خـود جلب کرده اسـت. 
بـه نظـرم باتوجـه بـه ایـن رونـد، طبیعـی 
اسـت کـه پردیس هـای سـینمایی جایگزین 
سـینماهای تک سـالنه در کشـور شـود. ایـن 
رونـدی اسـت کـه در سراسـر دنیا هـم اتفاق 
افتـاده و جـواب داده اسـت. اسـتاندارد بـالا، 
دسترسـی راحـت، امکانات رفاهـی و مواردی 
باعـث  کـه  اسـت  عواملـی  دسـت  ایـن  از 
می شـود مخاطب سـینما پیش از هر سـالنی، 
مجموعه هـای  یـا  پردیس هـا  بلیت هـای 
سـینمایی را پیش خریـد کنـد کـه البتـه همه 
ایـن مـوارد در انتخـاب 12 سـینمای مردمی 
جشـنواره سـی و ششـم سـهیم بوده اسـت.

 بـه عنوان آخرین سـوال، پیش بینی 
شـما از وضعیت فیلم ها و سـینماهای 

چیست؟  امسال 
کـه  ندیـدم  را  فیلم هـا  مـن همـه  حقیقتـا 
بخواهـم به طـور قطع نظـر دهم، امـا تعدادی 
از آثـار را کـه دیـدم، فیلم هـای خیلـی خوب 
هسـتند و پیش بینـی مـن ایـن اسـت کـه 
اسـتقبال بسـیار خوبی از بیشـتر فیلم ها شود. 
امسـال در نهایـت 25 فیلـم برای حضـور در 
جشـنواره انتخـاب شـد که حـس می کنم در 
ایـن شـرایط مـردم راحت تر می توانند سـینما 

و فیلـم مـورد نظـر خـود را انتخـاب کنند. 

گفت و گــو
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در گذر زمان»فجـر« سه نگاه به یادداشت میهمان

جشـنواره فیلـــم فجـر یـک 
رویـداد رسـمی و دولتی اسـت 
کـه هم زمانـی برگـــزاری آن 
بـا دهـه فجر هـم به صـورت 
سـنت درآمده اسـت. امـا  نباید 
از یـاد ببریـم که در سـال های 
اخیر ســاز و کار جشـنواره دچار 

یک سـری تفاوت هایـی شـده اسـت.
حُسـن جشـنواره امسـال این اسـت که میل زیادی به 
فیلم هـای ارزشـی و دفاع مقدسـی نشـان داده اسـت 
و تعـداد فیلـم هـای پذیرفتـه شـده در ایـن ژانـر زیاد 
اسـت و بـه نوعی جشـنواره از حالت انحصـاری خارج 
شـده اسـت. امـا بـا توجه بـه اینکـه جشـنواره هزینه 
دارد، بایـد از آن نتیجـه هـم بگیریـم. یکـی از نکاتـی 
کـه مدیـران و مسـئولان جشـنواره باید بـه آن توجه 
داشـته باشـند ایـن اسـت که وقتـی فیلمسـاز فیلمی 
در جشـنواره نـدارد بایـد حـق ورود به کاخ جشـنواره را 
بـرای تماشـای فیلم ها داشـته باشـد و در ایـن رویداد 
مهـم فرهنگی پیشکسـوتان فراموش نشـوند، زیرا در 
غیر این صـورت تاثیرگـذاری چندانی نخواهد داشـت.
در سـال های گذشـته بارها دیده شـده در سالن اصلی 

نمایش فیلـم آدم هایی حضور دارند که با سـینما هیچ 
سـنخیتی ندارنـد و ایـن درحالی سـت کـه جـا بـرای 
نشسـتن هنرمندان نیسـت. این هـا مواردی اسـت که 
اگـر به خوبـی به آن توجه نشـود،مدیران نمی توانند به 

هدف اصلی برسـند.
نکتـه دیگـر و مهم این اسـت که جایـزه دادن ها نباید 
اهمیت خود را از دسـت بدهد. باید توجه داشـت زمانی 
بیـن فیلـم ها رقابت ایجاد می شـود کـه آن ها در یک 
سـطح از نظر بودجه سـاخته شـده باشـند. اگر بودجه 
تولیدات بخش خصوصی به ارقام فیلمسـازی نزدیک 
شـود آن زمـان بـا سـینمایی برابـر سـرو کار خواهیم 
داشـت، امـا زمانی کـه تعـادل بهـم بخـورد، رقابت ها 
یکسـان نخواهـد بـود.  در طـول سـال های گذشـته 
در جشـنواره فیلـم فجـر بـه جـز بیضایـی، تقوایـی و 
مهرجویـی بیشـتر فیلم هایـی کـه جایـزه گرفتنـد با 

بودجـه فارابـی یا دولتی سـاخته شـده بودند.
نکتـه مهـم دیگر این اسـت که اگر بـه تاریخ برندگان 
فیلـم هـای جشـنواره نگاه کنیم بـه جز زمانـی که به 
سـمت موضوعات اجتماعی رفتند، فیلم های ژانرهای 
دیگـر )فیلـم هـای فاخـر( تاثیـری در چرخـه سـینما 

نداشتند.

کاهش تعداد فیلم و خروج جشنواره از انحصار
سیدضیاء الدین دری/سینماگر
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یادداشت میهمان

یادم نیست جشنواره چندم فجر 
بود، اما سینمای رســـانه هنوز 
در سینما فلسطین دایــــر بود 
و سهم کسانی که کمی دیرتر 
به فیلم ها می رسیدند بالکن بود 
و دود سیگارهای زیر ســـقف 
انباشته شده. ظهر هم که می شد 
یک ساندویچ کالباس با نان بیات شده می دادند تا دود 
سیگارها را بشوید و ببرد! خاطــرم هست که آن ســال، 
زنده یـاد رسول ماقلـــی پور سعی داشت دو فیلـــم 
خود با نام های»نجات یافتگان« و »سفر به چزابه« را 
به جشــنواره برساند که آثاری متفاوت در کارنامه کاری 
او در آن سال ها شمرده می شد و خیلی ها در برابر آن ها 
موضع اشتباهی گرفته بودند. اخبار هم ضد و نقیض بود، 
عده ای می گفتند جشنواره فیلم ها را نمایش نمی دهد و 
برخی خبر می دادند که فیلم ها به تدوین نرسیده یا نخواهد 
رسید. من با افشین لیاقت که آن وقت ها نقد می نوشت 
و هنوز به فیلمسازی رو نیاورده بود، تازه رسیده بودیم و 

فیلم قبلی لحظاتی قبل شروع شده بود. سالن پایین جا 
نداشت و به اجبار از پله ها بالا رفتیم تا از بالکن به تماشای 
فیلم بنشینیم، اتفاقا بحث داغی هم درباره همین شایعات 
داشتیم. خاطرم هست که افشین داشت از خشونت زیاد 
فیلم و بی سابقه بودن آن می گفت و من هم که چیزهایی 
شنیده بودم داشتم می پرسیدم، »شنیدم فیلم ماقلی پور 
خیلی پکین پاییه« و افشین داشت جواب می داد، »آره 
منم شنیدم«. همان وقت به سالن بالا رسیده بودیم و از 
ستون اول داشتیم می پیچیدیم که آقای ماقلی پور را 
دیدیم که ساندویچ در دست و متعجب به ما دو تا خیره 
شده؛ با ترس و لرز سام کردیم و او هم با همان دهان پر 
جواب داد و از من پرسید،»کی گفته؟« گفتم»یادم نیست 
بچه ها می گفتن«. گفت: »مگه فیلم رو دیدن؟« جوابی 
نداشتم که بدم. گفت: »بهشون بگو رسول پکین پا طبقه 
بالا منتظره، هر کس حرفی داره بیاد بزنه. شما هم بشینید 
حرف بزنیم.«رنگ و رو پریده دیدن فیلم را بهانه کردیم 
و قول دادیم که بعد از دیدن فیلم حتما این کار را انجام 
دهیم. و این آخرین تصویر من از رسول ماقلی پور بود.

رسول پکین پا!
عباس کریمی عباسی/ روزنامه نگار

بایـــد برگشت به دور، خیــلی 
دورترها، وقتی که هنوز خیلی ها 
زنده بودند و خیلی ها نرفته بودند.
روزهای جشــنواره خیلی شلوغ 
می شد. خیــــلی از ما وسیله ای 
نداشتیم، با این حال یک پاي مان 
تئاتر شهر بود و پای دیگرمان 
تالار وحدت. بعد هم برنامه به دست می دویدیم سینما 
فلسطین تا فیلم را از دست ندهیم. نه از اینترنت خبری 
بود و نه موبایل اختراع شده بود. یک خبرگزاری ایرنا بود 

و والسام.
 نیمه های صبح هم که به خانه برمی گشتیم، باید تند - 
تند مطالب مان را می نوشتیم و صبح تحویل می دادیم.
نمی دانم چرا از تمامی این سال ها »لیا« برایم مزه 
دیگری دارد. سینما فلسطین آن زمان ها یک سالن اصلی 
بود و بالکن طبقه بالا. روی زمین و پله ها و صندلی های 
اضافه، کیپ تا کیپ آدم نشسته بود. من، زهرا حاج 
محمدی، محمدرسول صادقی، ایلیا محمدی نیا،مرتضی 

نیکوبخش، فریبا آشویی و فرانک آرتا همه کنارهم 
اما  نشسته بودیم. اولش شنیدیم که فیلم نمی رسد، 
بالاخره رسید. نمی دانم چه شد که پرد ه ها جا به جا رسید 
و فیـلم از جایی برگشت به عقب تر. سالن پراز صدا شد 
و بالاخره فیلم را درست دیدیم. من روسری ام را محکم 
جلوی دهانم گرفتم که صدای گریه ام شنیده نشود. وقتی 
بعد از هرخواستگاری، لیا سوارماشـــین رضا می شد و 
رضا با دلقک بازی ادای دخترها و خانواده هاي شان را در 
می آورد و لیا را می خنداند، من حرص ام می گرفت وحالم 
بدتر می شد. مادر شـــوهرش همان جمیله شیخی، زن 
موقری بود که خانه اش نزدیک هفته نامه سینما در خیابان 
جامـی بود و  یه وقت هایی به ما ســــری می زد. »لیا« 

تمام شد. 
تمام سالن صدای تشویق شدیـــدی بود که که گویا 
مســحور »لیا«ی مهرجویی شده بودند. ساعت از دو 
صبح هم گذشته بود و من با چشم های سرخ از گریه، 
همین که از سینما خارج شدم، علی مصفا رادیدم. رفتم 

جلو و گفتم شما یک هیولایید. چطور توانستید؟

شما یك هیولا هستید!
زهرا مشتاق/منقد سینمایی
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نوســـتالژی

ایـن عکس مربـوط به جایزه ویـژه هیـات داوران فیلم های 

اول و دوم جشـنواره بیسـت و هفتـم اسـت. سـالی کـه 

»اخراجی هـا2« در جشـنواره حاضـر بـود و برخـاف انتظار 

فیلم در بخش مسـابقه نبود. سـال 85 و در جشنواره بیست 

و پنجـم » اخراجی هـا1« هرچنـد هیـات داوران توجهـی 

بـه فیلـم نشـان نـداد امـا توانسـت سـیمرغ تماشـاگران 

را بگیـرد و اگـر هیـات انتخـاب جشـنواره 27 هـم کمـی 

ایـن  می دیـد  را  »اخراجی هـا2«  مهربانانه تـری  نـگاه  بـا 

فیلـم می توانسـت بازهم سـیمرغ تماشـاگران را بگیـرد اما 

دوم،  و  اول  فیلم هـای  داوران  انتخـاب،  برخـاف هیـات 

جایـزه ویـژه خـود را به این فیلـم اختصاص دادنـد. بهترین 

و شـیرین ترین خاطره ای که از تماشـای ایـن عکس به یاد 

دارم،اسـتقبال فوق العـاده و عجیـب مـردم بود که تـا قبل از 

آن در جشـنواره سـابقه نداشـت. جایـزه ویژه هیـات داوران 

بعـد از رد شـدن فیلـم توسـط هیـأت انتخاب بـرای بخش 

مسـابقه و هجـوم بی نظیـر مـردم در سـینماهای نمایـش 

دهنـده جشـنواره تـا جایـی که پلیس مجبـور بـه دخالت و 

کنترل جمعت در برابر سـینماها شـد شـبیه جمع اضداد بود. 

بـه هرحـال جشـنواره برای من همیشـه معیار خوبـی برای 

سـنجش عیار میزان اسـتقبال مخاطـب از فیلم هایـم بوده 

اسـت و با تماشـای فیلم ها در سـینماهای مردمی می توانم 

بـه درک مناسـبی از میـزان اسـتقبال مخاطـب از اکـران 

عمومـی فیلم برسـم کـه خوشـبختانه ادامه موج اسـتقبال 

از نمایـش فیلم هـا در جشـنواره را در اکـران عمومـی فیلم 
بودم. نیز شـاهد 

مسعود ده نمکی

جایزه ای ویژه  
به خاطر استقبال  مردم

روایتی از یک عکس

در بولتـن مجـازی جشـنواره،هر شـماره بـا توجـه بـه  عکس هـای 

خاطره انگیـز بـه سـراغ یکـی از حاضـران در آن عکـس رفته و حس 

و حـال آن هـا را پس از سـال ها جویا می شـویم. در پنجمین شـماره 

»فجرنامه«، روایت مسـعود ده نمکی را پـس از دریافت جایزه ویژه 

هیات داوران جشـنواره بیسـت وهفتم بـرای »اخراجی ها۲« و امیر 

سـمواتی تهیه کننـده فیلـم »کافـه ترانزیـت« از نحـوه حضـور ایـن 

فیلـم در جشـنواره بیسـت و سـوم می خوانیم.



23 شماره 5، جمعه 22 دی96

نوســـتالژی

ایـن عکـس مربـوط بـه جشـنواره بیسـت و هفتـم و قصه 

پرپیج و خم حضور کافه ترانزیت در جشـنواره اسـت. وقتی 

فیلم برای هیات انتخاب فرسـتاده شـدف یک سـوء تفاهم 

سـاده نزدیـک بـود مانـع انتخـاب فیلم در جشـنواره شـود. 

آن سـال اقـای حدیریـان معاون سـینمایی و آقـای رضاداد 

دبیرجشـنواره و مدیرعامـل فارابـی بودنـد. آقـای رضـاداد 

تمـاس گرفـت و بـا وجـود عاقـه ای کـه بـه فیلم داشـت 

گفـت امـکان حضور فیلـم در جشـنواره وجود نـدارد. من با 

ناراحتـی زیـاد خودم را به دفتر جشـنواره رسـاندم تـا درباره 

نکتـه ای کـه آقـای رضـاداد گفتـه بودنـد با اعضـای هیات 

انتخـاب و ایشـان صحبـت کنم. وقتـی توضیحـات من را 

شـنیدند همه دوسـتان قانع شـدند و در نهایت با رفع سـوء 

تفاهـم فیلـم به جشـنواره راه پیدا کـرد. فیلم وارد جشـنواره 

شـد، مورد اسـتقبال قرار گرفت، در بخـش بین الملل جایزه 

گرفـت و در بخـش ملـی هـم نامـزد چندیـن جایزه شـد و 

سـیمرغ بهتریـن فیلمنامـه و بازیگـری زن را هـم دریافت 

کـرد و در اکـران هـم مـورد توجـه مردم قـرار گرفـت و در 

نهایـت نماینده سـینمای ایران شـد.

ایـن عکـس از ایـن جهـت بـرای برای مـن خاطـره انگیز 

اسـت که یک تصمیم و سـوء تفاهم مدیریتی می توانسـت 

مسـیر ایـن فیلـم را تغییـر دهـد امـا منطـق صحبـت و 

گفت وگـو باعـث شـد تـا »کافـه ترانزیـت« نـه تنهـا بـه 

دلیل یک سـوء تفاهم سـاده از جشـنواره حذف نشـود بلکه 

نماینـده ایـران در اسـکار هم شـد.

امیر سمواتی

یک سوء تفاهم ساده
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کمتـر از ۲0 روز بـه آغـاز سی وششـمین بازتــــاب
دوره مهمترین رویداد سـینمایی کشـور 
باقـی مانده اسـت. در طی هفته گذشـته 
اصلـی  مطالـب  رسـانه ها  از  بسـیاری 
صفحـات فرهنگـی و هنـری خـود را بـه 
جشـنواره فیلم فجر اختصاص دادند که 
در گزارش زیر برخی از مهمترین عناوین 

ایـن مطالـب را مـرور خواهیـم کرد

محصـول بخـش دولتـی اسـت/ جشـنواره فیلم هـای بخـش 
خصوصی|امسـال 22 فیلـم بلند داسـتانی، یک انیمیشـن و دو مسـتند بلند 
بـه همـراه چهـار فیلـم کوتـاه در جشـنواره سـی و ششـم فیلـم فجر شـرکت 
دارنـد و از ایـن بیـن اکثر فیلم هـا در بخش خصوصی تولید شده اند.)باشـگاه 

جوان( خبرنـگاران 
 25 فیلم سـودای سیمرغ جشنواره ملی فجر را بشناسید|سی 
و ششـمین جشـنواره ملی فیلم فجر در بخش سـودای سـیمرغ میزبان 25 اثر 
در بخش های سـینمای بلند، انیمیشـن و مسـتند اسـت و همچنین در بخش 
فیلم کوتاه چهار اثر به رقابت با یکدیگر می پردازند.سـی و ششـمین جشـنواره 
ملـی فیلـم فجـر از 12 تـا 22 بهمن مـاه با رقابـت 22 فیلم بلند داسـتانی، یک 
فیلم انیمیشـن، دو فیلم مسـتند و چهار فیلم کوتاه و در مجموع 29 فیلم برگزار 

)مهر( می شـود. 
 علویـان رکـورددار طراحـی صـدا در فجـر ۳6 اسـت|علیرضا 
علویان همچون سـال های گذشـته رکـورددار پرکارترین صداگذاری جشـنواره 
فیلـم فجر اسـت، او در جشـنواره امسـال بـا صداگذاری پنج فیلم سـینمایی )به 
وقـت شـام، چهارراه اسـتانبول، دارکـوب، عرق سـرد، مغزهای کوچـک زده( در 

جشـنواره فجـر حضور دارد.)نقد سـینما( 
 »آرش آقابیـک« بـا ۳ فیلـم در پی سـیمرغ|آرش آقابیـک طراح 
جلوه های ویژه سـینما از حضور سـه فیلمش در بخش سـودای سـیمرغ سی و 
ششـمین جشـنواره فیلم فجـر خبر داد و گفت: امسـال با 3 فیلـم »دارکوب« به 
کارگردانـی بهروز شـعیبی، »مصادره« به کارگردانی مهران احمـدی و »چهارراه 
اسـتانبول« به کارگردانی مصطفی کیایی در سی و ششمین جشنواره فیلم فجر 

حضور دارم. )سینماپرس(
 سـیمرغ بر شـانه کدام کارگـردان می نشـیند؟|کارگردان هایی 
همچـــون روح الله حجــــازی، پرویـز شــیخ طادی،پیـــمان معادی،ابراهیم 
حاتمی کیا،بهـرام توکلـی، منیـژه حکمـت، پوریـا آذربایجانی، مصطفـی کیایی، 

 فیلم هـای سـینمایی قبـل از آغـاز 
جشـنواره برای هیـچ گروهی نمایش 
داده نمی شـــود| ابراهیم داروغه زاده دبیر 
جشـنواره فیلم فجرگفت: تا زمان آغاز جشنواره 
فیلـم فجر، فیلم های بخش سـودای سـیمرغ 
بـرای هیچ فرد، نهـاد و گروهی امکان نمایش 
نـدارد. البته فقط فیلم های مسـتند و کوتاه که 
پیـش از ایـن در جشـنواره سـینما حقیقـت یا 
فیلـم کوتـاه تهران نمایـش داده شـدند، از این 

امر مستثنا هستند.)ایلنا(
 ابراهیــــم داروغه زاده:نبایـد بـا 
نوستالژی هایــمان زندگی کنیم|دبیر 
کـه  اسـت  معتقـد  فجـر  فیلـم  جشـنواره 
فیلم اولی هـا به عنـوان فیلم سـاز وارد سـینمای 
حرفه ای می شـوند، خیلی از اینها می درخشـند 
و سـیمرغ می گیرند.اگر من بخواهم ارجحیتی 
قائـل شـوم، قطعـا سـینمای مسـتند ایـران را 
انتخـاب می کنـم و نـه سـینمای داسـتانگوی 
ایـران کـه اغلـب تهـی، عـاری از خاقیـت 
و ترسـو هسـتند! دیگـر اینکـه اشـاره کردیـد 
نوسـتالژی های مان  براسـاس  نیسـت  قـرار 
بـه جشـنواره نـگاه کنیـم. بایـد بگویـم مـن 
نوسـتالژیک نـگاه نمی کنـم، بلکـه براسـاس 
آیین نامـه خـود جشـنواره فیلـم فجـر تحلیل 

خـودم را بیـان می کنم.)شـرق(
 فقـط 6 فیلـم جشـنواره فجـر ۳6 
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بازتــــاب

بهروز شـعیبی، محمدعلی باشـه آهنگر، احمدرضا 
معتمدی، حمید نعمت الله، سـهیل بیرقی، خسـرو 
معصومی،کامبوزیا پرتوی، محمدحسین مهدویان، 
حمیـد زرگرنـژاد، مهـران احمدی، هومن سـیدی، 
هـادی محمدیـان، اصغـر نعیمی با فیلـم هایی در 

جشـنواره امسـال حضور دارند. )ایسـنا(
 گامـی بسـوی عدالـت سـینمایی در 
جشـنواره سی و ششـم فیلم فجر|یکی 
از اقدامـات بسـیار خـوب ایـن دوره از جشـنواره 
تنظیـم جدول نمایش فیلم های سـینمای رسـانه 
از طریق قرعه کشـی اسـت. همه مـی دانیم یکی 
از مسـائل گاه شبهه برانگیز در ادوار جشنواره فیلم 
فجـر کـه اعتراضـات و نقدهـای زیـادی را هم به 
دنبال داشـت، زمانبندی اکران فیلم های سینمای 
رسـانه ها بود. قرعه کشـی جدول اکـران فیلم ها، 
اقدامی ارزشـمند اسـت کـه ماندگار خواهـد ماند و 
در دیگـر دوره هـا بعیـد اسـت دبیری بتوانـد از آن 

تخطی کند. )تسـنیم(
 احتمـال تغییـر در جـدول سـینمای 
رسـانه ها وجـود دارد؟|ابراهیـم داروغـه زاده 
 ـدبیـر جشـنواره فیلـم فجـر ـ در مراسـم روز 
چهارشـنبه 20 دی، تاکیـد کـرد کـه فیلمسـازان 
فیلم هـای خـود را بـه موقـع تحویـل دهنـد تـا 
مسـئولان جشـنواره مجبـور بـه جایگزینـی بـا 
فیلم هـای رزرو نشـوند.او همچنیـن بـه خبرنگار 
ایسـنا گفـت: نسـخه نهایـی فیلم هـا بایـد طبق 
تـا دسـت کم  موعـد مشـخص دریافـت شـود 
یـک هفتـه قبـل از جشـنواره در سـالن  نمایـش 
تسـت های لازم انجـام شـود تـا با شـرایط خوب 
بـه نمایـش درآیند.این در حالی اسـت که مراحل 
فنـی برخـی فیلم هـا همچنـان در حـال انجـام 
اسـت و احتمـالا طبـق مقـررات از پیـش اعـام 
شـده بایـد تـا آخـر وقـت امـروز 20 دی مـاه بـه 

دبیرخانـه تحویـل داده شوند.)ایسـنا(

نقشـه بـرای وارد کـردن فیلم به جشـنواره و بردن جشـنواره 
به حاشـیه!

ظاهـرا فشـارها بعـد از انتخـاب فیلم ها بـرای لابـی و اضافه 
کردن فیلم به جشـنواره سـی و ششـم همچنـان ادامـه دارد 
و برخی ها که نتوانسـتند هیجانی از تنور جشـنواره برای خود 
گـرم کننـد، در حال مهندسـی فضـای رسـانه ای بـرای وارد 
کـردن فیلم به جشـنواره ای هسـتند کـه دوسـت دارد در این 
دوره منظم و تمیز برگزار شـود! آنقدر در این سـال ها، شـاهد 
بی نظمـی در طراحـی و اجرای جشـنواره فیلم فجـر بوده ایم 
کـه اگر قرار باشـد عده ای نقـاط ضعف برگزاری جشـنواره را 
جسـتجو کننـد و آن هـا را مانند یک غـده سـرطانی از کالبد 
جشـنواره خارج سـازند، گروهی هسـتند که این اتفـاق را که 
بـه معجزه می مانـد، باور نکنند! برخـی  افـراد و جریان ها هم 
هسـتند که اصولا منافع شـان ایجاب می کنـد که بی نظمی 
وجود داشـته باشـد تا بتواننـد از آب گل آلـود، ماهی بگیرند. به 
عبارتـی دیگـر آن هـا، به هیچ وجـه موافق آرامـش و نظم در 
جشنواره نیستند، چرا که در یک فضای متکی بر عقانیت و 
نظم و برنامه ریزی، نمی توان هدفی را متصور شـد و منفعتی 
را دنبال کرد. امسـال ظاهرا تاش تیم اجرایی جشـنواره برای 
ایجـاد نظم به مذاق این عـده خوش نیامده چنانچه با صدای 
بلند نارضایتـی خود از »آرامش« در جشـنواره را فریـاد زده اند. 
آن هـا از ایـن که هیأت انتخاب جشـنواره بعد از پایان جلسـه 
انتخاب، حتی به دستشـویی هم نرفته اند و یک راسـت راهی 
نشسـت با اهالی رسـانه  شـده اند، ناراحتند چون نتوانسته اند از 
»درز پیـدا کـردن اسـامی فیلم ها« لذت ببرنـد و تفریح کنند. 
آنها از این که جشـنواره حاشـیه ندارد، ناراحتنـد و البته از آنجا 
کـه منافـع  ریـز و درشت شـان هـم بـه خطـر افتاده، سـعی 
می کننـد فضـا ایجاد کنند و جشـنواره را در عمل انجام شـده 
قرار دهند. یکی از این راه ها اعام فهرسـت رزرو اسـت. یعنی 
فیلم هایـی کـه در صـورت نرسـیدن فیلم های انتخاب شـده 
جایگزیـن آنهـا می شـود و جالب آن کـه در حالی کـه حدود 
24 روز به آغاز جشـنواره مانده، فیلمی که به جشـنواره نرسد، 
در فهرسـت فیلم هـای انتخـاب شـده دیده نمی شـود! یعنی 
اصولا قرار نیسـت فیلمی نرسـد که فیلمی جایگزین شود اما 
شـلوغ کردن فضـا و اعام اسـامی رزرو، به دلیـل ایجاد توقع 
در بیـن سـازندگان آثار، یک نقشـه بـرای بردن جشـنواره به 

حاشیه اسـت و بس!
آیا این تفریحات ناسـالم بـه نفع این روزهای جشـنواره فیلم 

است؟ فجر 

شبکه فرهنگ و هنر

تفریحات  ناسـالم در 
فجر36

از میان انتقادها
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بولتن مجازی سی و ششمین جشنواره فیلم فجر

 از تنوع فیلم ها

سهم سی و ششمین 
از دفاع مقدس و مقاومت تا انیمیشن و فیلم کمدی

بزمِ فجرگاهی


